
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
ســازمان هواشناســی بر لزوم انتقال صنایع آب بر از 
مرکز کشــور تاکید کرد. احد وظیفه افزود: در عصر 
مدرن به طبیعت و آب احترام نگذاشته ایم و اقداماتی 
مانند انحراف آب از مسیر اصلی، استخراج بیش از حد 
منابع آب زیرزمینی، رعایت نکردن حقآبه ها و... باعث 

فرونشست زمین شده ایم.
وی اضافه کرد: بخش مهمی از تولیدات ما به کشاورزی 
وابسته است و مهم ترین مصرف کننده آب کشور هم 
بخش کشاورزی است علاوه بر آن بخش عمده از انرژی 
کشور به ویژه در فصل گرم سال از آب تامین می شود 
بنابراین باید به دنبال راهکارهایی برای کاهش مصرف 
آب در بخش هــای پرمصرف به گونه ای باشــیم که 

اقتصادمان هم پایدار بماند. 
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
سازمان هواشناسی با اشاره به استقرار صنایع آب بر از 
گذشته در مناطق مرکزی ایران، گفت: حوزه مرکزی 
ایران ۲۵ سهم آب کشــور را دریافت می کند این در 
حالیســت که بیش از نیمی از جمعیت ایران در این 
مناطق ساکن هستند. در این شرایط از این به بعد نباید 
صنایع آب بر را در بخش های مرکزی کشــور مستقر 

کنیم علاوه بر آن از فناوری بهره لازم را ببریم.
وی تاکید کرد: حتی ادامه فعالیــت صنایع آب بر در 

مناطق مرکزی ایران می تواند موجب ایجاد بحران شود. 
به عنوان نمونه فرونشست زمین در اصفهان در حال 
ورود به این شهر است و می تواند جاده ها، تاسیسات 
انتقال آب و حتی اماکن تاریخی را با تهدید مواجه کند. 
وظیفه در پاسخ به این پرسش که چه نهادی می تواند در 
جابجایی صنایع آب بر از مرکز کشور عمل کند، گفت: 
این یک موضوع حاکمیتی و لازم است چندین نهاد به 
آن بپردازند که از جمله آن ها می توان به وزارتخانه های 
جهاد کشاورزی و نیرو به عنوان مصرف کننده آب و 
سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان نهاد حاکمیتی 

اشاره کرد.
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
سازمان هواشناســی با اشــاره به نتایج استقرار یک 
صنعت در منطقه ای اظهار کرد: اســتقرار صنعت در 
هر منطقه ای موجب جذب جمعیت به آن می شــود 
چراکه کارگران نیازمند مکانی برای زندگی هستند 
بنابراین شهرنشینی ایجاد می شود و تقاضا برای آب 
افزایش می یابد. در این شرایط باید آمایش سرزمینی را 
جدی تر بگیریم و از ظرفیت های سواحل جنوبی کشور 

هم بهره ببریم.
وی اضافه کرد: کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس 
با وجود آنکه شرایط اقلیمی بسیار بدتری از ما دارند 
اما با شیرین کردن آب تلاش کرده اند به اهداف خود 

برسند. وظیفه با اشاره به شــیرین کردن آب خلیج 
فارس و انتقال آن به مرکز کشور گفت سالانه صدها 
هزار میلیارد تومان صرف این پروژه ها می شــود. من 
با متخصصان این حوزه صحبت کردم. به گفته آنان 
هزینه تحویل هر متر مکعب آب تصفیه شده نسبی به 
این صنایع ۳ یورو است و صنعت حاضر به پرداخت این 
هزینه است.  وی با اشاره به پرداخت یارانه به کالاهایی 
مانند سوخت اظهار کرد: اگر همانند کشورهای غربی 
همانگونه که یارانه می دادیم، مالیات هم می گرفتیم. آیا 
این صنعت می توانست با پرداخت چنین هزینه هایی 

قابل رقابت باشد؟ 
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
سازمان هواشناسی در بخش دیگری از صحبت های 
خود درباره وضعیت جوی کشور طی سال جاری اظهار 
کرد: پیش از بارش های بهاره، اغلب مناطق کشــور 
در حال گذراندن چهارمین ســال پیاپی خشکسالی 
بود ولی بارش های فروردین و اردیبهشت ماه به طور 
میانگین ۶۰ درصد بیش از نرمال بــود بنابراین کم 
بارشی زمستان و پاییز را تا حدود زیادی جبران کرد 
و به صورت موقت توانسته ایم از خشکسالی هواشناسی 
خارج شویم. وی اضافه کرد: خشکسالی کشاورزی نیز 
بسیار کاهش پیدا کرده است . بارش های بهاره نیز از 

نظر کشاورزی به موقع و مناسب بود.

اگرچه برای درمان نازایی در دهه های گذشته باید به 
کشورهای اروپایی سفر می کردیم، اما اکنون شاهد 
حضور بسیاری از بیماران خارجی در کشورمان برای 
درمان ناباروری هستیم، به نحوی  که ایران در درمان 
نازایی جزو ۱۰ کشور برتر دنیاست و هزینه های درمان 
در ایران بسیار کمتر از سایر کشورهای پیشرفته است، 
که این موفقیت مرهون تلاش شرکت های دانش بنیان 

و مراکز پژوهشی - خدماتی این حوزه است.
»قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت« دهم آبان  
سال ۱۴۰۰ بر اساس اصل هشتاد و پنجم قانون اساسی، 
تحت کمیسیونی مشترک در مجلس شورای اسلامی، 
بررسی شد و پس از موافقت با اجرای آزمایشی آن به 
مدت هفت سال به تأیید شورای نگهبان رسید. بر همین 
اساس نیز ســال ۱۴۰۱ مبلغ ۱۲ هزار میلیارد تومان 
بودجه از سوی مجلس شورای اســلامی برای اجرای 
طرح های تشــویقی قانون جوانی جمعیت اختصاص 
یافت و البته قرار شد که هزینه درمان زوج های نابارور 
به واسطه ی نقش مهم آن ها در جبران بخشی از کاهش 
نرخ جمعیت، تــا ۹۰ درصد از طریــق بیمه ها تامین 
شود. بر اساس گزارش جدید سازمان جهانی بهداشت 
)WHO( حدود ۱۷.۵ درصد از جمعیت بزرگســال 
یعنی تقریباً یک در ۶ نفر در سراســر جهان با مشکل 
ناباروری درگیر هستند. در ایران نیز ۳.۵ میلیون زوج 
ایرانی با بیماری نازایی دســته و پنجه نرم می کنند و 
برای درمان خود نیاز به دانــش کافی و حمایت مالی 
دارند. »دکتر ابوطالب صارمی«، فوق تخصص باروری و 
IVF از دانشگاه وین، موسس بیمارستان فوق تخصصی 
زنان و زایمان و مرکز تحقیقات سلولی صارم، در کتابی 
با عنوان »بنیان آی وی اف در ایران« اعلام کرد که تولد 
نخستین نوزاد از طریق روش کمک باروری GIFT در 
سال ۱۳۶۷ انجام شد. همچنین در این کتاب از تولد 
نخستین دوقلوی آزمایشگاهی با روش IVF در دی ماه 
۱۳۷۰ یاد کرده است، این در حالی است که دکتر عباس 
افلاطونیان و همکارانش در مرکز تحقیقاتی و درمانی 
ناباروری یزد، اولین نوزاد حاصل از تکنیک IVF در ایران 
را نوزاد دختری می دانند که سال ۱۳۶۹ در این مرکز 

متولد شده است.
با این حال شکل گیری »پژوهشگاه رویان« به عنوان 
موثرترین موسسه درمان ناباروری در کشور این گونه 
بود که سال ۶۹ - ۶۸ بعد از برگزاری یک کنگره علمی 
در زمینه ناباروری، جهاد دانشگاهی واحد علوم پزشکی 
ایران که مســئولیت آن را مرحــوم »دکتر کاظمی 
آشتیانی« بر عهده داشت، ماموریت پیدا کرد تا برای 
پاسخ به این نیاز جامعه در قالب یک پروژه تحقیقاتی 
کار را دنبال کند. در این زمینه بعد از فراهم ســازی 
امکانات و تربیت و جذب نیروی انسانی موردنیاز، در 
نهایت در خرداد ماه ســال ۱۳۷۰ موسسه خدمات 
تخصصی، آموزشــی و پژوهشــی رویان با تمرکز بر 
پژوهش و آموزش بــا حضور دکتر ملــک زاده وزیر 

بهداشت وقت افتتاح شد.
طبق نظر »علی صادقی تبار« مدیر مرکز فوق تخصصی 

درمان ناباروری و سقط مکرر جهاد دانشگاهی، به طور 
کلی می توان خدمات درمان ناباروری را در چهار گروه 

دسته بندی کرد:
نخست؛ درمان های دارویی برای افزایش توان باروری 
زوج ها. دوم؛ روش تلقیح داخل رحمی اســپرم یا آی 
یو آی )IUI( کــه در این روش نمونه اســپرم پس از 
شست وشو و آماده ســازی به طور مستقیم به داخل 
رحم خانم انتقال داده می شود. سوم؛ روش پیشرفته 
آی وی اف )IVF( یا میکرواینجکشن )ICSI( که در این 
روش پس از تجویز داروهای تحریک تخمک گذاری 
به خانم، طی عمل پانکچر تخمدان یا تخمک گیری، 
تخمک ها از تخمــدان خانم برداشــته و در محیط 
آزمایشگاهی با اســپرم مرد تلقیح می شوند، سپس 
جنین های حاصل به رحم خانم انتقال داده می شوند. 
دسته چهارم؛ شامل روش های درمان های جایگزین یا 
اهداء است که قانون و آئین نامه مرتبط با آن تصویب 
شــد و اکنون خدمات درمان های جایگزین یا اهداء 

به صورت نظام مند در مراکز مجاز ارائه می شوند.
یکی دیگر از خدمات ارزشمند حاصل دانش و پژوهش 
محققان و متخصصان توانمند کشورمان، تشخیص و 
غربالگری ژنتیکی جنین است. کلینیک ژنتیک مرکز 
ابن ســینا در حال حاضر با اســتفاده از تکنیک های 
پیشرفته ی ژنتیکی PGD و NGS قادر است خدماتی 
همچون غربالگری و تشخیص اختلالات و بیماری های 
ژنتیکی جنین پیش از لانه گزینی را به مراجعان ارائه 
کند. در واقع این امکان وجود دارد که با این تکنیک ها 
جنین های شکل گرفته در آزمایشگاه، پیش از انتقال 
از نظر اختلالات و بیماری های ژنتیکی بررسی شوند 
و جنین های سالم برای انتقال انتخاب شوند. همچنین 
از این تکنیک ها می توان برای تعیین جنسیت جنین و 

انتقال جنین با جنسیت دلخواه والدین استفاده کرد.
دکتــر »محمدرضا صادقــی« رییس پژوهشــگاه 
فناوری های نوین و علوم زیســتی جهاد دانشگاهی 
)ابن ســینا(، اردیبهشت ســال قبل )۱۴۰۲( درباره 
درمان قطعی ناباروری گفت: »امــروزه بیش از ۱۰۰ 
مرکز درمان ناباروری در کشور وجود دارد و باید گفت، 
به طور قطع به یقین تمام انواع ناباروری قابل درمان است 
و برای آن ها درمان وجود دارد، حتی برای خانم هایی 
که در سن ۴۵ سالگی بر اثر یائسگی، باروری خود را از 
دست داده و سیستم تولیدمثل آن ها فعالیت خود را از 
دست می دهد. بنابراین این افراد هم می توانند حتی تا 
سن ۴۹ سالگی به مراکز درمان ناباروری برای درمان 
مراجعه کنند البته نوع، کیفیت و میزان موفقیت درمان 

با یکدیگر متفاوت است.«
وی به حمایت های قانونی از بیماران خاص اشاره کرد 
و افزود: »هر یک از بیماران نابارور از شــرایط درمانی 
خاص خود برخوردارند و در خصوص برخی زوجین 
مثل آقایی که نطفه ندارد و به هر دلیلی اسپرم او صفر 
است، باید پذیرفت که سیستم تولیدمثل او نطفه تولید 
نمی کند و اینجا ما مجبور هســتیم فرد را به سمت 
سیستم های استفاده از اهدای جنین ارجاع دهیم و 

اهدای جنین نیز قانونی است که توسط مجلس شورای 
اسلامی نیز تصویب شده است.«

محققان یک شــرکت دانش بنیان در پــارک علم و 
فناوری دانشگاه تهران، ســال ۹۹ برای نخستین بار 
دانش تولید کیت های تشخیصی درمان ناباروری را 
بومی سازی کردند که تولید این کیت ها هزینه های 

تشخیص برای زوج های نابارور را کاهش می دهد.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان درباره کیت های 
تشخیصی  تولید این شرکت، تصریح کرد: »این کیت ها 
در عارضه یابی ناباروری زوجین به متخصصین کشور 
کمک می کند و اختلاف قیمت این محصول ایرانی 
با نمونه مشابه خارجی آن یک پانزدهم است. به عنوان 
نمونه هزینه ۱۰۰ ری اکشــن تولید ایرانی نزدیک به 
۱۰۰ یورو می شود در حالی که ۲۵ ری اکشن خارجی، 

۴۸۰ یورو تمام می شود.
دکتر »احمد وثوق« معاون خدمات تخصصی پژوهشگاه 
رویان جهاد دانشگاهی، اخیرا در رابطه با طرح »طب 
بازساختی« توضیحاتی داده و گفته است: »استفاده 
از سلول های بنیادی برای درمان »یائسگی زودرس« و 
احیای دوباره بارداری جزو اقدامات ما در زمینه درمان 
ناباروری به حســاب می آید. البته اقدامات پژوهشگاه 
رویان در زمینه درمان ناروری به وســیله سلول های 
بنیادی به درمان یائســگی زودرس محدود نمی شود 
بلکه در درمان برخی »مشــکلات داخل رحم« مانند 
»چســبندگی رحم« نیز ورود کرده ایم، چسبندگی 
رحم سبب می شود زنان به مسائلی مانند رحم اجاره ای 
روی بیاورنــد؛ هنگامی که چســبندگی رحم اتفاق 
می افتــد توانایی پذیرش جنین از بیــن می رود. وی 
افزود: »با استفاده از سلول های بنیادی در مسیر درمان 
چسبندگی رحم گام برداشــته ایم و با استفاده از این 
روش درمانی، نه تنها می توانیم چســبندگی رحم را 
برطرف کنیم، بلکه با ترمیم حفره رحم می توانیم توانایی 
پذیرش جنین برای رحم را به وجود بیاوریم. امیدوارم 
بتوانیم مراحل کارآزمایی بالینی درمان چسبندگی 
رحم را با ســپری کردن کارآزمایی بالینی، این روش 
درمانی را به دنیا معرفــی کنیم.« »علی صادقی تبار« 
مدیر مرکز درمان ناباروری و ســقط مکرر پژوهشگاه 
ابن سینا، اردیبهشت سال قبل)۱۴۰۲( با تاکید بر این که 
درمان ناباروری در ایران ارزان است، هزینه هر سیکل 
درمان در کشورهای توسعه یافته را بین ۱۰ تا ۱۵ هزار 
دلار و در کشورهای خاورمیانه ۵ تا ۶ هزار دلار عنوان 
کرد و گفت: »در ایران هزینه این درمان برای ایرانی ها 
زیر یک هزار دلار و بین ۶۰۰ تا ۷۰۰ دلار است.« وی با 
بیان این که، درمان ناباروری در همه جای دنیا با ابزارها، 
امکانات و مواد مشــابه انجام می شود، افزود: »همین 
ابزارها و امکانات گران قیمتی که در مراکز ما وجود دارد، 
در سایر مناطق دنیا از جمله اروپا، آفریقا، هندوستان و 
آمریکا نیز وجود دارد، به عنوان نمونه دستگاه انکوباتوری 
که بعد از تشکیل جنین باید شرایط رحم مادر را فراهم 
کند، با همین برند و همین ویژگی ها در سایر کشورها 

نیز استفاده می شود.«

ایران جزو ۱۰ کشور برتر جهان در درمان نازاییلزوم انتقال صنایع آب بر از مرکز کشور
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مواد اولیه از بورس تأمین می شود

افزایش تولید 
و کیفیت خودرو

سهم ۲۵ درصدی مناطق 
آزاد از رشد اقتصادی 

کاهش ۷۵ درصدی 
معاملات مسکن 

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

موانع سرمایه گذاری 
برطرف شود

فضا و بسترهای لازم برای 
سرمایه گذاری در کشور باید 
فراهم شود. با فراهم شدن 
این فضا می توان به رشــد 
مراودات با دنیا امیدوار شد. فضای کنونی و شرایط 
کنونی ایران نیازمند همکاری و مراودات با دیگر 
کشــورها اســت. باید فضای مراودات با بانکهای 
خارجی فراهم شود. دســتگاه های مرتبط باید 
فضایی را فراهم کنند که امــکان ارتباط مالی با 
موسسات و بانکهای خارجی فراهم شود. با رشد 
مراودات سرمایه ایران در بانکهای خارجی نیز رشد 
خواهد یافت. تحقق رشد تولید به رونق ضادرات و 

در نهایت به افزایش...

  علی قنبری، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3

۲

تسهیل در برگشت ارز صادرات

ریال برون مرزی 
عملیاتی می شود

سپرده های ایران نزد بانک های خارجی از 13 میلیارد دلار گذشت

رشد مراودات مالی با بانک های خارجی
صفحه3

صفحه4

»جهش تولید دانش بنیان«   با ۸ بسته  حمایتی
تسهیلات   ۱۰۰   میلیارد   تومانی   پرداخت   می شود 

رئیس  کل بانــک مرکزی ضمن بررســی دغدغه 
 ها و مشــکلات فعالان اقتصادی بخش خصوصی، 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان کشور در حوزه های 
مختلف و احصاء راهکارهای برون رفت از برخی موانع 
و عملیاتی سازی پیشنهادهای مشخص در سیاست  
های تجاری و ارزی، دستورات لازم جهت تسهیل در 
برگشت ارز و روند کاری فعالان اقتصادی و تجاری 
کشور صادر کرد. محمدرضا فرزین در نشست هم 
 اندیشی که با اعضای اتاق بازرگانی، معاونان بانک 
مرکزی، معاونان وزرای جهاد کشــاورزی و صمت 
برگزار شــد، به توفیق بانک مرکزی در بازگرداندن 
شــاخص های نقدینگی، تورم و پایه پولی به روند 
بلندمدت و پیش بینی پذیر شدن اشاره و اظهار کرد: 
برنامه بانک مرکزی در سال جاری در قالب سیاست 
تثبیت، تعمیق و ثبات بازار ارز از طریق مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران اســت. رئیس کل بانک مرکزی 
تصریح کرد: امســال با برنامه و سیاست اعتباری 
مشخص و هدف گذاری شده و با روش های تامین 
مالی تعهدی و اســتفاده از اقــلام زیرخط ترازنامه 
بانک ها مانند اوراق گام، فکتورینگ، اعتبار اسنادی 
داخلی و برات الکترونیک به دنبال تامین مالی غیر 
تورمی در بخش های تولیدی هستیم. فرزین با تاکید 
بر اینکه سیاست ارزی بانک مرکزی بر محور تامین 
مالی ارزی در کنار تنظیم بازار با اســتفاده از ایجاد 
ساختارهای مناســب مانند مرکز مبادله ارز و طلا 
تدوین شده است، گفت: در حوزه سیاست گذاری 
نرخ ارز نیز بانک مرکزی به سه تعادل، توجه ویژه دارد 
و اینکه، نرخ ارز باید به گونه ای تنظیم شود که تعادل 
بودجه ای دولت، تولیدکننده و مصرف کننده برقرار 
شود. در غیر این صورت با توجه به اثرگذاری نرخ ارز 
شاهد بروز ناترازی در بازارها و همچنین تاثیرگذاری 
 آن در شــاخص های اقتصادی ماننــد نقدینگی، 

تورم و پایه پولی خواهیم بود...

آگهی مناقصه عمومی)نوبت دوم(
شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۳/۱۱۸ مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۰۴ شورای محترم اسلامی شهر اجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح 

و شرایط زیر به پیمانکاران واجد شرایط و دارای گواهینامه صلاحیت و رتبه بندی از سازمان برنامه و بودجه واگذار نماید.

قیمــت محل تامین اعتبارمبلغ اعتبار مصوب )ریال(موضوع مناقصهردیف مینــای 
پیشنهادی

مبلغ تضمین شرکت مدت اجرا
در مناقصه)ریال(

توضیحات

اجرای پروژه آسفالت و لکه گیری     ۱
مناطق منفصل شهری

ردیف ۴۰۲۰۱۰۲ بودجه ۳۵۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰
داخلی شهرداری

براساس فهرست بهای 
راهداری سال ۱۴۰۳

داشتن حداقل صلاحیت ۶۱۷/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ماه
پیمانکاری در رشته راه و 

ترابری رتبه ۵
شرایط:

۱- هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
۲- به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

۳- سپرده شرکت در مناقصه میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز نقدی به شماره حســاب ۰۱۰۶۶۲۵۲۰۶۰۰۸ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی 
رباط کریم کد ۲۳۵۴ )شماره حساب شبا IR ۲۸۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۰۶۶۲۵۲۰۶۰۰۸( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر 

است سپرده نفرات اول، دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد. 
۴- مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار آگهی و محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد.

۵- متقاضیان میبایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثر تا ساعت ۱۴ روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۰۸ در سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند.

۶- متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره ۰۱۰۶۶۲۴۸۱۹۰۰۴ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد ۲۳۵۴ به مبلغ ۶,۰۰۰,۰۰۰ 
ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.

۷- زمان بازگشایی پاکت های مناقصه در ساعت ۱۰ روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۰۹ می باشد.
۸- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

۹ - سایر اطلاعات و جرئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 
حمیدرضا اله یاری ، شهردار رباط کریم 

نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۲/۱۸
نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۲/۲۵



اقتصاد2
ایران

آغاز مرحله جدیــد ثبت نام 
خودرو های وارداتی

مرحله جدید ثبت نــام خودرو های وارداتی برای 
متقاضیانی که در اسفند ماه سال ۱۴۰۱ حساب 
خود را بلوکه نموده اند آغاز شــده اســت. برای 
آن دسته از متقاضیان  ســامانه یکپارچه عرضه 
خودرو های وارداتی که در اسفند ۱۴۰۱ ثبت نام 
نموده و اولویت آنها مشخص شده، سامانه صرفا 
جهت انتخاب خودرو ها به شرح جدول زیر از روز 
دوشــنبه مورخ ۲۴/۰۲/۱۴۰۳ تا ساعت ۲۳:۵۹ 

روز چهار شنبه ۲۶/۰۲/۱۴۰۳ در دسترس است.
در این مرحله متقاضیان می توانند یک اولویت از 
سبد محصولات اعلامی زیر انتخاب نمایند. لازم به 
ذکر است هیچگونه ثبت نام جدیدی در این مرحله 
انجام نشده و انتخاب خودرو در سامانه صرفا برای 
ثبت نام کنندگان مرحله اول که در اسفند ماه سال 

۱۴۰۱ حساب خود را بلوکه نموده اند، می باشد.
تبصره ۱ - قیمت علی الحساب اعلام شده، قیمت 
در مبادی ورودی بوده و هزینه ها و عوارض قانونی 
پس از ترخیص از قبیل مالیــات بر ارزش افزوده، 
هزینه های شــماره گذاری، اســقاط خودروی 
فرسوده، کرایه حمل و ... در هنگام صدور فاکتور 
نهایی به قیمت های قطعی و مصوب اضافه خواهد 
شد. واردکنندگان می توانند پس از فراخوان اولیه 
و با دریافت ۵۰ درصد قیمت علی الحساب نسبت 

به انعقاد قرارداد با متقاضی اقدام نمایند
تبصره ۲ - قیمت قطعی خودرو های مذکور پس 
از ارایه کلیه مستندات و مدارک مثبته و براساس 
آخرین ضوابط و مقررات تعیین و متعاقباً در سامانه 
بارگذاری خواهد شد. تبصره ۳ - عدم واریز وجه 
در هر یک از مراحل ذکر شده و حداکثر ۵ روز پس 
از فراخوان صورت گرفته، به منزله انصراف از طرح 
بوده و متقاضی از اولویت بندی سامانه خودرو های 

وارداتی حذف می گردد.
تبصره ۴ –کلیه شرکت های واردکننده می بایست 
مطابق آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان خودرو نسبت به تحویل خودرو 
و دریافت وجه از مشتریان اقدام نمایند در صورت 
تاخیر در تحویل و... قرارداد های مذکور مشمول 
جرایم منــدرج در آیین نامه فوق خواهند شــد. 
تبصره ۵ - تخصیص خودرو در این مرحله بر اساس 
رتبه ثبت نامی قبل متقاضــی و اولویت انتخابی 

خودرو انجام می گیرد.
تبصره ۶ - آن دسته از ثبت نام کنندگان خودرو 
وارداتی که در مراحل قبل انتخاب خودرو انجام 
داده و در پرتــال خود گزینه عــدم تخصیص را 
مشــاهده می نمایند، در صورت تمایل نسبت به 
خودرو های ارائه شده در جداول فوق در این مرحله 
خودرو جدید انتخاب کنند. تبصره ۷ - اطلاعات 
کلیه متقاضیان مرتبط با این طرح حسب ماده ۱۹ 
آیین نامه اجرایی ماده ۱۴ الحاقی قانون مبارزه با 
پولشویی و طرح مالیات برعایدی سرمایه در اختیار 

نهاد های ذیربط قرار می گیرد.

مرکز مبادله منبع جدید تامین 
شمش طلا

ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلا ایــران دلایل 
استقبال بالا از حراج شمش طلا را تشریح کرد و 
گفت:  مرکز مبادله به عنوان یک منبع جدید برای 
تامین شــمش طلای مورد نیاز مصرف کنندگان 
است. اصغر بالسینی با اشاره به استقبال از حراج 
شمش طلا توسط تولیدکنندگان مصنوعات طلا 
و مصرف کنندگان به تشریح جلسات حراج شمش 
طلا از ســوی مرکز مبادله پرداخت و اظهار کرد: 
در مجموع ۲۵ حراج برگزار شــده از سوی مرکز 
مبادله ارز و طلا تا امروز چهار تن شــمش طلای 
صادرکنندگان، مورد معامله قرار گرفته است که 
در آخرین حراج مرکز مبادله تعداد ۴۶۸ کیلوگرم 
)قطعه( شمش طلا با عیار ۹۹۵ در هزار مورد معامله 
قرار گرفت و رکورد جلســات حراج شمش طلا 
شکسته شد. وی ادامه داد: در جلسه گذشته حراج 
۳۱۹ قطعه شمش مورد معامله قرار گرفت که رشد 
تقریبا ۴۰ درصدی را تنها در حراج بیست و پنجم 
در قیاس با حراج بیست چهارم شاهد هستیم. البته 
برای برخی از فعالان اقتصادی دور از انتظار به نظر 
می رسید که استقبال از حراج شمش طلا تا این حد 
افزایش داشته باشد. در اولین جلسه حراج شمش 
طلا که در دی ماه سال گذشته برگزار شد، تنها ۱۰ 
قطعه شمش طلا مورد معامله قرار گرفت. اما امروز 
شاهد آن هستیم که ۴۶۸ قطعه شمش تنها در یک 
جلسه مورد معامله قرار می گیرد که نشان از رشد 
۴۶ برابری معاملات به نسبت اولین جلسه حراج 
شمش طلا دارد. ســخنگوی مرکز مبادله ضمن 
اشاره به علت استقبال تدریجی از حراج شمش طلا 
توسط مرکز مبادله اظهار کرد: علت استقبالی که از 
حراج شمش طلا در مرکز مبادله صورت گرفته از 

دو جنبه قابل بررسی است.

اخبار

رئیس  کل بانــک مرکزی 
ضمــن بررســی دغدغه 
 هــا و مشــکلات فعالان 
اقتصادی بخش خصوصی، 
و  تولیدکننــدگان 
صادرکنندگان کشور در حوزه های مختلف و احصاء 
راهکارهای برون رفت از برخــی موانع و عملیاتی 
سازی پیشــنهادهای مشــخص در سیاست  های 
تجاری و ارزی، دســتورات لازم جهت تسهیل در 
برگشت ارز و روند کاری فعالان اقتصادی و تجاری 

کشور صادر کرد.
محمدرضا فرزین در نشســت هم  اندیشــی که با 
اعضای اتاق بازرگانی، معاونان بانک مرکزی، معاونان 
وزرای جهاد کشاورزی و صمت برگزار شد، به توفیق 
بانک مرکزی در بازگرداندن شاخص های نقدینگی، 
تورم و پایه پولی به روند بلندمدت و پیش بینی پذیر 
شدن اشــاره و اظهار کرد: برنامه بانک مرکزی در 
سال جاری در قالب سیاست تثبیت، تعمیق و ثبات 
بازار ارز از طریق مرکز مبادله ارز و طلای ایران است.

رئیس کل بانــک مرکزی تصریح کرد: امســال با 
برنامه و سیاست اعتباری مشخص و هدف گذاری 
شــده و با روش های تامین مالی تعهدی و استفاده 
از اقلام زیرخــط ترازنامــه بانک ها ماننــد اوراق 
گام، فکتورینــگ، اعتبار اســنادی داخلی و برات 
الکترونیک بــه دنبال تامین مالــی غیر تورمی در 

بخش های تولیدی هستیم.
فرزین با تاکید بر اینکه سیاست ارزی بانک مرکزی 
بر محور تامین مالی ارزی در کنــار تنظیم بازار با 
استفاده از ایجاد ســاختارهای مناسب مانند مرکز 
مبادله ارز و طلا تدوین شده است، گفت: در حوزه 
سیاســت گذاری نرخ ارز نیز بانک مرکزی به ســه 
تعادل، توجه ویــژه دارد و اینکه، نــرخ ارز باید به 
گونه ای تنظیم شــود که تعادل بودجه ای دولت، 
تولیدکننده و مصرف کننده برقرار شــود. در غیر 
این صورت با توجه به اثرگذاری نرخ ارز شاهد بروز 
ناترازی در بازارها و همچنیــن تاثیرگذاری آن در 
شاخص های اقتصادی مانند نقدینگی، تورم و پایه 

پولی خواهیم بود.

افزایش تسلط بانک مرکزی در بازار ارز 
در سال جاری  

رئیس کل بانــک مرکــزی در ادامه با اشــاره به 
اینکه ســال گذشــته به رغم مشــکلات متعدد و 
تحریم ها بیش از ۶۹ میلیارد دلار تامین ارز انجام 
شــد، تصریح کرد: به منظور تنظیم گری در بازار 

ارز و اصلاح ســاختارها و زیربنای این بازار، مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران راه اندازی شــد که ضمن 
بررسی کاســتی ها و مشکلات در ســال جاری، با 
عمق بخشــیدن به این بازار از طریق تنظیم گری 
و ایجاد زیرســاخت های جدید در قالب سامانه ها، 
 شــاهد افزایش تســلط بانک مرکزی در بازار ارز 

خواهیم بود. 
فرزین با اشــاره به نتایج اســتفاده از دیپلماسی 
اقتصــادی و گســترش روابط بانکــی و تجاری با 
کشــورهای هم پیمان و همســایه تصریح کرد: با 
گشــایش های به وجود آمده، دسترسی کشور به 
منابع ارزی در ســال جاری افزایش یافته و قدرت 
مدیریت بیشــتری نیز بر منابع ارزی زیادی که در 
خارج از کشــور وجود دارد، خواهیم داشــت. این 
موضوع البته بر افزایش تسلط بانک مرکزی بر بازار 

ارز، اثربخش خواهد بود.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین از معاونان ارزی و 
امور بین الملل خواست با قید فوریت استفاده از ارز 
اشخاص و گواهی امتیاز صادراتی در مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران و همچنین بکارگیری از ابزار ریال 
برون مرزی )آفشور( با روسیه را که اقدامات عملیاتی 
آن انجام شده است، در راســتای حمایت عملی از 
صادرکنندگان و فعالان اقتصادی بخش خصوصی 

عملیاتی کنند.

کاهش نرخ رشد پایه پولی به ۲۸ درصد
فرزین در خصوص روند شاخص های پولی نیز گفت: 
با اجرا و پیگیری دقیق سیاست های پولی در بانک 
مرکزی، نرخ رشــد پایه پولی در سال ۱۴۰۲ روند 

نزولی قابل توجهی را تجربه کرد؛ بطوریکه نرخ این 
شــاخص مهم پولی و تاثیرگذار در تورم نسبت به 
رقم فروردین سال ۱۴۰۲ که ۴۵ درصد بود با ۱۶.۹ 
واحد درصد کاهش، در پایان اســفندماه ۱۴۰۲ به 

۲۸.۱ درصد رسید.

انتظار کاهش نرخ تورم در ماه های آتی 
رئیس کل بانک مرکزی همچنین تصریح کرد: رشد 
پول )بخش سیال نقدینگی( نیز از ۶۵.۲ درصد در 
پایان سال ۱۴۰۱ به ۱۷.۵ درصد در پایان اسفندماه 
سال گذشته رسید. این شاخص مهم البته در پایان 
فروردین مــاه ۱۴۰۳ نیز بــه ۱۵.۷ درصد کاهش 
یافت. بنابراین با کنترل شاخص های پولی اثرگذار بر 
تورم، انتظار می رود شاخص نرخ تورم نیز در ماه های 

آتی ارقام پایین تری را ثبت کند.
فرزیــن افزود: تــورم دوازده ماهه شــاخص بهای 
تولیدکننده که اسفند ۱۴۰۰ در رقم ۶۰.۹ درصد 
بود در اســفند ۱۴۰۱ به ۳۶.۹ درصد و در اسفند 
۱۴۰۲ نیز به رقــم ۳۲.۶ درصد کاهش یافت. تورم 
نقطه به نقطه شــاخص بهــای تولیدکننده نیز در 
ســال ۱۴۰۲ روند نزولی به خود گرفت به طوریکه 
با کاهش ۱۷.۹ واحد درصــدی، از ۴۲.۴ درصد در 
اسفندماه ۱۴۰۱ به ۲۴.۵ درصد در اسفندماه سال 

۱۴۰۲ رسید.
وی با شاره به نامگذاری سال جاری با عنوان جهش 
تولید، سیاست اعتباری بانک مرکزی را نیز تامین 
مالــی غیرتورمی بنگاه های اقتصادی برشــمرد و 
گفت: با استفاده از روش های تعهدی و اقلام زیر خط 
ترازنامه بانک ها مانند اوراق گام، فکتورینگ، برات 

الکترونیک، اعتبار اســنادی داخلی و... تلاش می 
کنیم فرآیند تامین مالی بخش تولید بدون لطمه به 

برنامه کنترل نقدینگی و تورم، اجرایی شود.
در ادامه این نشست دکتر محمد آرام، معاون ارزی 
بانک مرکزی طی سخنانی با اشاره به دغدغه های 
فعالان اقتصادی و محورهای مختلف سیاست های 
بانک مرکزی در حوزه ارزی گفت: تســهیل گری 
های خوبی طی روزهای گذشته در زمینه رفع تعهد 

ارزی انجام شده است.
وی افزود: براســاس بخشــنامه ای کــه اخیرا با 
هماهنگی ســازمان بازرسی کل کشــور از سوی 
بانک مرکزی به تمامی بانک ها ابلاغ شــده است 
مقرر شده تا تمامی واردکنندگانی که ارز ۲۸۵۰۰ 
تومانی دریافت کرده اند در صورت تایید وزارتخانه 
مربوطه در خصوص عمل به تعهــدات، رفع تعهد 
ارزی شوند که با این تسهیل گری، زمینه برای رفع 
مشکلات شــرکت های وارد کننده سم، کود و بذر 

فراهم می شود.
معاون ارزی بانک مرکزی، افزایش اســتفاده از ارز 
اشــخاص در تامین ارز مورد نیاز واردات را یکی از 
سیاســت های اصلی بانک مرکزی در سال جاری 
عنوان کــرد و افزود : ســال گذشــته از محل ارز 
اشخاص ۱۷ میلیارد دلار تامین ارز صورت گرفت 
که بخشــی از آن، صرف تامین مصارف بنگاه های 
اقتصادی شــد و مابقی برای تامین نیــاز وارداتی 

تخصیص یافت. 
وی با تاکید بر اینکه امسال با ایجاد ساز و کار لازم 
در مرکز مبادله ارز و طلای ایران، » استفاده از ارز 
اشخاص« توســعه خواهد یافت، گفت: هم اکنون 
نرم افزارهای مورد نیــاز این برنامه در مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران آماده شده است و حداکثر تا پایان 
خرداد ماه به بهره برداری می رســد. آرام افزود: در 
قالب این نرم افزار، دو ویژگی اساســی پیش بینی 
شده است که شامل مچینگ )انطباق( و اتاق تسویه 
اســت. با راه اندازی این نرم افزار، هم ارز اشخاص 
توســعه می یابد و هم، محصولاتی کــه هیچ ارز 
ترجیجی دریافت نمی کنند مورد معامله قرار گیرد.

معاون ارزی بانک مرکزی با اشــاره به درخواست 
برخی فعالان اقتصادی برای اســتفاده از » گواهی 
امتیاز صادراتــی« به عنوان ابزاری برای تشــویق 
صادرات گفت: در ارتباط با گواهی امتیاز صادراتی 
باید اطلاع دهم که مدل کار در مرکــز مبادله ارز 
و طلای ایــران با همــکاری وزارت صمت در حال 
طراحی و آماده شدن است و امیدواریم حداکثر طی 
دو ماه آینده، گواهی امتیاز صادراتی نیز در این مرکز 
عرضه شود. با این اقدام، سیاست تجاری از سیاست 

ارزی تفکیک خواهد شد.

ریال برون مرزی عملیاتی می شود

تسهیل در برگشت ارز صادرات

سهم ۲۵ درصدی مناطق آزاد از 
رشد اقتصادی 

تهران- ایرنا- نماینده ویــژه رییس جمهور 
و دبیــر شــورایعالی مناطــق آزاد تجاری-

صنعتی و ویــژه اقتصادی گفــت: یک و نیم 
درصد از حدود ۶ درصد نرخ رشــد اقتصادی 
 کشــور ناشــی از فعالیــت ایــن مناطــق 

بوده است.
حجــت الله عبدالملکی، در جریــان بازدید 
از منطقــه ویــژه اقتصــادی ســهلان و در 
نشســت با مدیران این منطقــه گفت: ۱۰ 
درصد شــاخصه اقتصــادی در مناطق آزاد 
شــکل می گیرد. در مجموع دو هزار و ۵۰۰ 
 شــرکت بــزرگ در ۴۸ منطقــه آزاد فعال 

هستند. 
وی همچنیــن از فعالیت یکصــد کارآفرین 
در مناطق آزاد کشــور خبر داده و گفت: یک 
سوم صادرات غیرنفتی در مبدا این مناطق و 
همچنین ۸۰ درصد ترانزیت و حمل و نقل از 

این درگاه اتفاق می افتد.
عبدالملکی ادامــه داد: مناطــق آزاد مولود 
جمهوری اســلامی ایران بــوده و در دولت 
ســیزدهم نیز، ایــن مناطــق بــا رویکرد 
اقتصــاد مقاومتــی در مــدار فعالیت قوی 
قرار گرفتــه انــد و یــک و نیــم درصد از 
حدود شــش درصد نــرخ رشــد اقتصادی 
 کشــور ناشــی از فعالیــت ایــن مناطــق

 بوده است.
نماینده ویژه رئیس جمهور، ســال پیش رو 
را ســالی کلیدی و مهم عنوان کرده و گفت: 
تمرکز بر شاخصه سرمایه گذاری و صادرات 
در مناطق آزاد را ســرلوحه قــرار داده ایم و 
به دنبال تســهیل تولیــد، افزایش صادرات، 
انتقال فناوری، تامین نیاز اساســی کشــور 
 و تامین مالی از ســرمایه گــذاران خارج از 

کشور هستیم.
عبدالملکــی، افزایــش تولیــد و ســرمایه 
گــذاری و ارزآوری بــه واســطه افزایــش 
صادرات را جــزو اولویت هــای مناطق ازاد 
عنوان کرده و گفــت: توجه به بســته های 
ســرمایه گــذاری در تمامی مناطــق ازاد 
کشــور مورد توجه اســت کــه در منطقه 
 ســهلان نیز باید به شــکل ویژه مورد تاکید 

قرار گیرد. 
وی در ادامــه بــا تاکید مجدد بــر طراحی 
و معرفی بســته های ســرمایه گــذاری و 
تســهیل فضــای کســب و کار گفــت: هر 
چقــدر شــرایط را تســهیل کنیــم، مــی 
 توانیم فرصــت را بــرای ســرمایه گذاران

 فراهم کنیم.
عبدالملکی، شــعار ایران بهشــت ســرمایه 
گــذاری را یــک عنــوان علمی دانســته و 
گفــت: مناطــق آزاد دارای پنــج ویژگــی 
شــامل پایین بــودن هزینه تولید، توســعه 
یافتگــی زیرســاخت ها، دسترســی خوب 
به بازارهــا، تخفیــف مالیاتــی و گمرکی و 
سهولت کســب و کار اســت که کار را برای 
 ســرمایه گذاران و فعالان اقتصادی مهیاتر 

ساخته است.
دبیــر شــورایعالی مناطــق آزاد و ویــژه 
اقتصادی ادامه داد،: ســهولت کســب و کار 
موجــود در مناطق، کمک کننــده به فعال 
اقتصادی است که به شــرط معرفی درست 
از زمینــه های ســرمایه گذاری مــی توان 
 شــاهد جذب حجم بالای ســرمایه گذاری 

در مناطق بود.
وی مناطق آزاد را جزو مقاصد جذب سرمایه 
گذاری دانســته و گفت: ســرمایه گذارانی 
که به دنبال خروج پول های خود از کشــور 
بودند، جذب ســرمایه گذاری در این مناطق 
شــدند. همچنین ایرانیان خارج از کشــور 
 نیز رغبت بالایی به ســرمایه گذاری در این 

مناطق دارند.
عبدالملکــی در ادامه همچنیــن بر مزیت 
های صادراتی کالاهای ایرانــی تاکید کرده 
و گفــت: کالای ایرانــی دارای هزینه تولید 
و قیمــت تمام شــده پایین اســت و عمده 
کالاهایــی کــه در داخل کشــور تولید می 
کنیم، به لحاظ قیمت مناســب است. اغلب 
 واحدهای تولیــدی با فنــاوری روز در حال 

کار کردن هستند. 
وی، ناشــناخته بودن کالای ایرانی در خارج 
از کشور را ســبب رغبت پایین تجار خارجی 
دانســته و گفت: گمرکات و مناطق آزاد باید 
برای افزایش صادرات، کمک کننده واحدهای 

تولیدی باشند.
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مرکز توسعه تجارت الکترونیکی )مرکز تتا( اعلام 
کرد: پیش نویس شــیوه نامه فروش نان مسطح 
)ســنتی/ صنعتی( به صورت غیرحضوری توسط 
سکوها و فروشگاه های اینترنتی، فروش تلفنی و 
غیره تدوین شــده که پس از طی مراحل تصویب 

به زودی ابلاغ خواهد شد.
به گزارش ایرنا، مرکز توسعه تجارت الکترونیکی 
)مرکز تتا( اعلام کرد: در عصــر دیجیتال که هر 
روز شاهد پیشرفت های جدید در حوزه فناوری و 
ارتباطات هستیم، حوزه های مختلف در تلاش اند 
تا خود را با این تغییرات همگام سازند. یکی از این 
موارد که به تازگی قدم های محکمی در راستای 
تحقق آن برداشته شده اســت، فروش اینترنتی 

نان است.
فروش اینترنتی نان، به عنوان یکی از نوآوری های 
این صنعت، نه تنها راهی برای دسترسی آسان تر 
مردم به این محصول حیاتی اســت، بلکه گامی 
بزرگ در جهت هوشمندســازی و بهینه ســازی 
فرآینــد توزیع و فروش نان به شــمار می رود. در 
حال حاضر، فروش اینترنتی نان های سنتی عموماً 

در شهرهای بزرگ کشــور رواج دارد و حدود یک 
درصد نان سنتی کشور از طریق کسب و کارهای 

اینترنتی به فروش می رسد.
این رویکرد نوین، که با اســتفاده از ســکوهای 
آنلاین و اپلیکیشن های موبایلی به اجرا درآمده، 
امکانات جدیدی را پیــش روی مصرف کنندگان 
قرار می دهــد. از جمله این امکانــات می توان به 
ســفارش آنلاین نان، پیگیری وضعیت سفارش 
و دریافت بازخورد مســتقیم از مشــتریان اشاره 
کرد. همچنین، این سیستم جدید به دولت اجازه 
می دهد تا بــا نظارت دقیق تر بــر فرآیند تولید و 
توزیع، به شفاف ســازی و مدیریــت بهتر منابع 

کمک کند.
با توجه بــه مطالبات متعدد در چند ماه گذشــته 
در مورد ســاماندهی فروش غیر حضــوری نان بر 
روی ســکوها از منظر قیمت عرضه اینترنتی نان 
و رعایت نوبــت در تحویل نان مابیــن خریداران 
حضوری و خریداران اینترنتی، مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی در راســتای انجام وظایف محوله خود 
از جمله برنامه ریزی، ارائه راهکارها، پشــتیبانی و 

نظارت به منظور توســعه کاربردها و نوآوری ها در 
جهت دســت یابی به منافع تجارت الکترونیکی در 
اقتصاد کشور، حمایت از گسترش بازارهای تجارت 
الکترونیکی و تسهیل تجارت بر آن شد تا چارچوبی 
مدون برای نظام مندی و قانونمندسازی این حوزه با 
همکاری وزارت اقتصاد و دارایی و ذی نفعان این حوزه 
تدوین کند. در همین راستا طی جلسات کارشناسی 
متعدد با دست اندرکاران وسکوهای مطرح، ضمن 
دریافت نظرات و ملاحظات سکوها و بهره مندی از 
تجارب آنها در فروش نان و درنظر گرفتن دغدغه های 
فعلی، پیش نویس شــیوه نامه فروش نان مسطح 
)سنتی/ صنعتی( به صورت غیرحضوری )سکوها و 
فروشگاه های اینترنتی، فروش تلفنی و غیره( تدوین 
شده، که پس از طی مراحل تصویب به زودی ابلاغ 
خواهد شــد که مزیت های ذیل را به همراه خواهد 
داشت: اطلاعات مورد نیاز مشتریان باید بر روی بستر 
سکوها نمایش داده شــود و در چارچوب اطلاعات 
تعیین شده از سامانه هوشمندســازی یارانه آرد و 
نان دریافت و ارسال شوند.سکوها می توانند قیمت 
و وزن نان عرضه شده را به یکی از دو روش رقابتی یا 

مطابق با نرخ نامه مصوب تعیین کنند.  هزینه خدمات 
فروش غیر حضوری و افزودنی ها می تواند به صورت 
توافقی بین نانوا و ســکو تعیین شــود. تمهیداتی 
به منظور رعایت نوبت مشتریان حضوری مد نظر قرار 
گرفته است. همچنین راهکارهایی جهت حمایت 
از واحدهای تولید نان صنعتــی، ارتقا کیفیت نان، 
افزایش رقابت و افزایش تاب آوری در تامین نان ارزان 
و قرار دادن در دســترس عموم مردم درنظر گرفته 
شده است. وزارت صنعت، معدن و تجارت، مسئول 
نظارت بر حسن انجام تعهدات سکوها در چارچوب 

مفاد این ابلاغیه خواهد بود.
این شیوه نامه به عنوان یک راهنمای عملیاتی برای 
فروشندگان است و اطمینان می دهد که تمامی 
فرآیندها مطابق با قوانین و مقررات انجام شــود. 
هدف از این اقدام، از یک سو، ارتقاء سطح خدمات 
و تضمین رضایت مشتریان است، تا از این طریق، 
تجربه خرید نان به صورت آنلاین و یا حضوری را 
برای مردم شفاف و تسهیل کند و از سویی دیگر 
روشی کارآمد برای نظارت و مدیریت بهتر منابع را 

در اختیار دولت قرار خواهد داد.

سخنگوی صنعت برق گفت: رشد تولید و سودهای 
مطلوب صنایع انرژی بر در دو سال اخیر موید آن است 
که این بخش، انرژی مطلوب و پایدار موردنیاز خود را 
دریافت کرده است. به گزارش وزارت نیرو، مصطفی 
رجبی مشهدی خاطرنشان کرد: مرداد سال گذشته 
و در اوج بار تابستان ۱۴۰۲، تولید فولاد ایران در بین 
کشورهای جهان بیشترین رشد را داشت و باتوجه به 
افزایش حجم صادرات، صنایع فولاد کشــور از سود 

مطلوبی در صورت های مالی خود برخوردار شده اند.
وی این امر را نشــان از دریافت انرژی برق با رشــد 
مطلوب و بهره مندی این صنایع از برق پایدار دانست 
و افزود: درحالی که میزان رشــد مصرف برق صنایع 
انرژی بر در مرداد سال گذشته حدود ۵. ۵ درصد بود، 
کمترین میزان تولید این صنایع به آذرماه گذشــته 
مربوط می شد که هیچ محدودیتی در تأمین برق و 

انرژی نداشته اند.
مدیرعامل توانیر خاطرنشــان کرد: اگرچه صنعت 
برق تمام تلاش خــود را به کار می بنــدد تا انرژی 

بیشتری به بخش مولد کشــور تحویل دهد و این را 
جزو مسئولیت های خود می داند، بنا بر تکلیفی که 
در مــاده ۴ قانون مانع زدایی از توســعه صنعت برق 
پیش بینی شده است، صنایع انرژی بر باید حتاً خودشان 
نیروگاه بسازند. رجبی مشهدی گفت: اکنون تعدادی 
از آنها موفق به احداث حدود ۱۴۰۰ مگاوات نیروگاه 
شده اند که این میزان تا پایان سال جاری به حدود ۲ 

هزار مگاوات خواهد رسید.
سخنگوی صنعت برق ادامه داد: همان طور که بخش 
مولد کشور برای از حرکت نایستادن چرخ تولید به فکر 
تأمین مواد اولیه، فرایندها و سایر موضوع های تولید 
است، حتماً باید به فکر تأمین انرژی موردنیاز خود نیز 
باشد و می تواند با احداث نیروگاه، عدم النفع و خسارات 
احتمالی خود را به حداقل برساند، ضمن آن که صنعت 
خود را مکلف و موظف می داند که نیروگاه های صنایع 
را به شبکه سراسری متصل کند تا درصورتی که دچار 
مشکلی در تأمین یا قطع برق شــدند، بتوانند برای 

تأمین برق خود از شبکه سراسری کمک بگیرند.

وزیر صمت گفت: در حال پیگیــری برنامه جامعی در 
صنعت خودرو هستیم تا در سال جاری همزمان هم تولید 

خودرو و هم کیفیت خودرو افزایش یابد.
عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: 
در حال پیگیری برنامه جامعی در صنعت خودرو هستیم 
که در سال جهش تولید، همزمان جهش در کیفیت و 
کمیت خودرو را شاهد باشیم. بدین منظور در نشستی با 
خودروسازان به طرحی دست پیدا کردیم تا با تلاش برای 
فراهم سازی ملزومات به وضعیت مطلوب کمی برای رفع 
نیاز بازار و عبور از تراز دست یابیم. علی آبادی با اشاره به 
تعیین شاخص های کیفی برای خودروسازان با هدف 
رضایت مشتریان گفت: افزایش خدمات پس از فروش 
)گارانتی( در برخی خودروها از نتایج و تصمیمات اخذ 

شده در نشست با خودروسازان بوده است.
وزیر صمت عمل گرایی برای رفع چالش های صنعتی را 
مهم تر از صرف شنیدن و دانستن عنوان کرد و افزود: در 
گفتگوهایی که با اصحاب صنعت، تشکل ها و به طور ویژه 
با صنعتگران به صورت روزانه داریم مشکلات شناسایی 

شده و در حال رسیدن به یک فهم مشترک هستیم. البته 
اقدامات خوبی انجام گرفته و یا در حال انجام است.

علی آبادی در مصاحبه با صدا و ســیما افزود: به دلیل 
اینکه کشور انرژی را به صورت اقتصادی در سبد مردم 
قرار نداده، مصرف انرژی در کشور ما از مصرف جهانی 
بیشتر است و در نتیجه این سرمایه به سهولت اسراف و 
اتلاف می شود. وی فهم درست و اساسی مصرف انرژی 
را اقدامی عاجل عنوان کرد و گفت: اجرای فهم درست 
مصرف انرژی مستلزم مشوق هایی است به عنوان نمونه 
بازار دومی برای تأمین برق ایجاد کنیم که نفع آن به مردم 
برسد به طور نمونه اگر کسی برق را مصرف می کند بداند 
اختلاف فاحشی میان قیمت برق خانگی و برق صنایع 
وجود دارد و می تواند با صرفه جویی مازاد سرانه مصرف 
خود را بفروشــد، بنابراین باید ترتیبی اتخاذ کنیم که 
صنایع، برق خود را از مصرف کننده ها و با کمک وزارت 
نیرو تأمین کنند و حتی فروشــنده برق تولیدی خود 
باشند و این موضوع را می توان به دیگر عوامل زیرساختی 

دخیل در تولیدِ صنایع همچون آب و گاز نیز تعمیم داد.
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3 بازار

وزیر جهاد کشاورزی از افزایش ۲۳ درصدی صادرات محصولات کشاورزی 
در سال ۱۴۰۲ خبر داد. محمدعلی نیکبخت وزیر جهاد کشاورزی، گفت: 
سال ۱۴۰۲ بیش از یک میلیارد دلار افزایش صادرات محصولات کشاورزی 
داشتیم که از لحاظ وزنی ۱۳ درصد و از لحاظ ارزشی ۲۳ درصد نسبت به 
سال ۱۴۰۱ رشد داشته اســت. بهبود دو میلیارد دلاری تراز تجاری این 

بخش، نشان داده وضعیت کشاورزی از شرایط خوبی برخوردار است.
وی با اشاره به عنوان سال جهش تولید با مشارکت مردم افزود: بر همین مبنا 
باید در سال ۱۴۰۳ در تراز تجاری محصولات کشاورزی، بهبود چشمگیر 
تری داشته باشیم؛ همچنین لازم است معاونت ها، سازمان ها و شرکت های 
تخصصی برنامه های خود را در راســتای تســهیل امور و جلب مشارکت 
صادرکنندگان قرار دهند. وی ادامه داد: علاوه بر تسهیل کارهای فنی برای 
جهش صادرات، صنایع تبدیلی، تکمیلی و فرآوری محصولات کشاورزی 

می تواند، زمینه ساز ارزش افزوده بیشتر و مکمل موفقیت صادرات باشند.
وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه ســاختار اجرایی کشور طی دهه های 
متمادی به موازات واردات به صادرات نپرداخته اســت، گفت: شرایط به 
گونه ای است که اگر هم اکنون نیز درهای کشور به روی واردات باز شود، 
علاقمندی برای واردات بسیار وجود دارد، اما همین شرایط زیر ساختی و 

علاقه برای صادرات کامل نیست.
وی محوری ترین اقدام دیگر در سال جاری با توجه به نزولات جوی مناسب 
را موضوع آبخیزداری عنوان کرد و افزود: این اولویت اساسی ظرفیت های 
فراوانی برای ذخیره سازی آب و جلوگیری از فرسایش خاک، جلب مشارکت 

مردم و اجرای طرح های زود بازده دارد.
وزیر جهاد کشاورزی سرمایه گذاری در بخش شــیلات و آبزی پروری را 
فرصت مناســب دیگری برای جهش تولید معرفی کرد و گفت: فقط یک 

استان خوزستان با شرایط ذخیره سازی آب های داخلی و سواحل فراوان 
می تواند به قطب آبزی پروری کشور تبدیل شود.

نیکبخت همچنین توسعه کشاورزی گلخانه ای را بهترین ظرفیت جهش 
تولید معرفی کرد و ادامه داد: در این بخش نیز ظرفیت های مغفول مانده 
فراوان وجود دارد که علاوه بر افزایش تولید و دریافت ســفارش صادراتی، 
می تواند ســبب بهره وری آب و خاک و جلب انبوه تقاضاهای مشــارکت 

مردم شود.
بر اساس اعلام وزارت جهاد کشاورزی، وی مولد سازی سرمایه های راکد 
را یکی دیگر از درآمدهای مناسب برای سرمایه گذاری و تکمیل طرح های 
نیمه تمام معرفی کرد و افزود: اکنون بیش از ۳۵ همت مصوبه واگذاری از 
هیأت عالی مولد سازی دریافت کردیم که رتبه نخست کشوری در میان همه 

دستگاه ها محسوب می شود.

صادرات محصولات کشاورزی ۲۳ درصد افزایش یافت
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نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک تهران 
گفت: میزان معاملات مسکن در تهران طی یک 

ماه گذشته کاهش ۷۵ درصدی داشته است.
داود بیگی نژاد نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران 
املاک تهران با بیان اینکه میزان معاملات مسکن 
در فروردین ماه روند کاهشی به خود گرفته است 
گفت: میزان معاملات مسکن در اسفند ماه سال 
گذشته ۶هزار و۱۷۹ مورد بود این درحالیست که  
میزان معاملات مسکن در فروردین ماه امسال به 
یک هزار و۵۰۸ مورد رسیده که یک روند کاهشی 

۷۵ درصدی را تجربه کرده است.
 وی افزود: این میزان از معاملات مسکن نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته کاهش ۱۴ درصدی 
داشته اســت که باید در این زمینه برنامه ریزی 
لازم را در جهت افزایش حجم معاملات مسکن 
از سوی دولت با رشد تولید و افزایش تسهیلات 

صورت گیرد. بیگی نــژاد همچنین در خصوص 
متوسط قیمت معاملات مسکن در تهران گفت: 
متوسط قیمت معاملات مسکن تهران طی اسفند 
ماه سال گذشته ۸۱ میلیون و۴۰۴ هزار تومان 
بود که این میزان قیمت مسکن در فروردین ماه 
 به ۸۱ میلیــون و۶۰۳ هــزار تومــان افزایش 

یافته است.
نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک تهران 
بیان کرد: این میزان رشــد قیمت نسبت به ماه 
گذشته ۲درصد و نســبت  به مدت مشابه سال 
گذشته ۲۲.۹ درصد افزایش داشته است. او گفت: 
بررسی های قیمتی حاکی از آن است که متوسط 
قیمت مسکن تغییری نداشته اما پیش بینی ها 
حاکی از رشد قیمت مســکن و ایجاد نوسانات 
قیمتی در بازار مسکن است که در این زمینه باید 

تدابیر لازم اجرایی شود.

دبیر کانون سراســری انبوه سازان با بیان این که 
اطلاعی از جرئیات مذاکره شــهرداری تهران با 
چینی ها نداریم، گفت: حاضر نیستیم تحت هر 

شرایطی کار کنیم.
فرشــید پورحاجــت در واکنش بــه اظهارات 
مدیرعامل ســازمان نوسازی شــهر تهران در 
خصوص آخریــن وضعیت مذاکــره با چینی ها 
برای ساخت و ساز مسکن با بیان این که به عنوان 
بخش خصوصی ساخت و ساز مسکن و ساختمان 
هیچ اطلاعــی از مذاکــرات و توافقات احتمالی 
آن نداریم، افزود: ای کاش قبل از وارد شــدن به 
فرآیند مذاکرات با چینی هــا و امضای قرارداد، 
بخش خصوصی را دعوت کرده و جلساتی برگزار 

می کردند.
وی توضیح داد: توافق با چینی ها باید متناسب 
با ظرفیت هــای بخش خصوصــی ایرانی انجام 
شود و می توانستیم برای ورود و انتقال فناوری 
برنامه ریــزی کنیــم. دبیــر کانون سراســری 
انبوه ســازان یــادآور شــد: گفته می شــود از 
پیمانکاران و نیروی کار ایرانی برای ســاخت و 
ســازها اســتفاده می کنیم،  باید ببینیم اساسا 
با ایــن وضعیــت محرمانــه و عدم اطــلاع از 
جزئیات توافق با چینی هــا، آیا بخش خصوصی 
 رغبــت دارد در پــروژه  مذکور حضور داشــته

 باشد یا خیر.
پورحاجت بــا تاکید بر این  که حاضر نیســتیم 
تحت هر شرایطی کار کنیم، گفت : نکته دیگری 
که باید به آن توجه شــود فناوری چینی است. 
تکنولوژی چینی چیزی نیســت که بخشــی از 
آنرا مــردم در فضای مجازی دیده انــد. در واقع 
به این صورت نیســت کــه با همین ســرعت 
 و قــدرت می آینــد و مســکن را در کشــور 

تولید می کنند.
وی با بیان این که فناوری هایی که قرار است وارد 
کشور شــود باید کاملًا مورد بررسی قرار گیرد، 
تصریح کرد: در حوزه مسکن و ساختمان مرکز 
تحقیقات راه، مســکن و شهرسازی وزارت راه و 

شهرســازی به عنوان نهاد بالادستی فرآیندها، 
مصالــح و فناوری هــا را کنترل می کنــد. باید 
مشخص شود فناوری های چینی با ساختار ایران 

هم خوانی دارد.
وی در عین حال بیان کرد: معتقــدم اگر امروز 
برای بخش خصوصی کشــور شــرایط سخت 
را راحت کرده و تســهیل گری را آســان کنیم، 
نیازی بــه فناوری های وارداتــی نداریم. حتی 
به ســرمایه خارجی هــم نیاز نداریــم، چراکه  
ظرفیت و پتانســیل در کشــور وجود دارد اما 
امروز شــرایط مناســبی بــرای فعالیت بخش 
 خصوصــی در بخــش مســکن و ســاختمان 

وجود ندارد.
سید مهدی هدایت مدیرعامل سازمان نوسازی 
شهر تهران درباره آخرین اقدامات صورت گرفته 
درباره ساخت مسکن با مشارکت چینی ها، اظهار 
کرد: در حال حاضر در مرحله انتخاب تکنولوژی 
و توافق بر سر قیمت هســتیم و به محض نهایی 
شدن توافقات، هر پروژه منجر به قرارداد خواهد 

شد.
وی ادامه داد: در تفاهم نامه  امضا شــده تأکید ما 
بر این است که شــرکت چینی باید تجهیزات و 
تکنولوژی جدیدی وارد کند که در ایران نیست و 
منجر به کاهش زمان ساخت در کشور می شود، 
علاوه بر این تأمین مالی پروژه نیز باید از طریق 
یوزانس باشد اما اگر شروط مذکور وجود نداشته 
باشد عملًا با شرکت چینی وارد قرارداد نخواهیم 

شد.
مدیرعامــل ســازمان نوســازی شــهر تهران 
تصریح کــرد: این نکتــه را تأکیــد می کنم که 
تمام کارگران، مهندســان، پیمانکاران و مصالح 
مورد اســتفاده در پروژه هایی که برای ساخت 
آنها با چین به توافق برســیم، از شــرکت های 
ایرانی اســت و صفر تا صد کار را شــرکت های 
ایرانی اجرا خواهنــد کرد. تفاهم بــا چینی هاا 
 ســاخت و اجــرای پروژه هــا طی بــازه زمانی 

یکساله است.

۱۳ هزار دفتر پیشخوان در سراسر کشور 
برای تبدیل مجوزهای خود و ارائه خدمات 
تبدیل مجوز برای سایر رسته های فعالیت 
اقتصادی دارای مجوز وارد عمل شــدند. 
رئیس مرکز ملی بهبود محیط کســب و 
کار گفت: ۱۳ هزار دفتر پیشــخوان برای 
تبدیل مجوزهــای کاغذی به شناســه 
یکتا به کمــک درگاه ملی مجوزها آمدند 
 تا فرایند تبدیل مجوزهای کســب و کار 

تسریع شود.
»سید امیر ســیاح« بیان داشت: اصل بر 
این اســت که صاحبان مجوز کسب و کار 
بتوانند با گوشی تلفن همراه خود نسبت 
به اخذ شناسه یکتا اقدام کنند، اما تلاش 
کردیم تا با همکاری دفاتر پیشخوان فرایند 
تبدیل مجوزهای کاغذی به شناسه یکتا را 
برای آن دســته از افرادی که نمی توانند 
خودشان مجوز الکترونیکی دریافت کنند 
را مهیا کنیــم. رییس مرکــز ملی بهبود 
محیط کسب و کار افزود: متقاضیان می 
توانند از طریق مراجعه به دفاتر پیشخوان 
با هزینه حدود ۳۰ هزار تومانی نسبت به 

اخذ شناسه یکتا اقدام کنند.
وی با بیان اینکــه تا روز یکشــنبه، ۲۳ 
اردیبهشــت بیش از ۶۵۰ هــزار مجوز 
کاغذی به شناسه یکتا تبدیل شده است، 
تصریح کرد: روز گذشته ۱۰۰ هزار ورودی 
به درگاه ملی مجوزها برای ثبت و صدور 
شناسه یکتا داشتیم، اما به طور قطع میزان 
ورود به درگاه ملی مجوزها برای دریافت 
شناسه یکتا از این پس بیشتر خواهد شد.

رییس مرکز ملی بهبود محیط کســب و 
کار با تاکید بر تســریع تبدیل مجوزهای 
کاغذی به شناســه یکتا، اظهار داشت: تا 

۲۵ اردیبهشت نیمی از مجوزهای کاغذی 
به شناسه یکتا تبدیل می شود، اما تقاضا 
داریم همه دارندگان مجوزهای کســب و 
کار در اسرع وقت نســبت به اخذ شناسه 
یکتا اقدام کنند. رئیس مرکز ملی بهبود 
محیط کســب و کار تصریح کرد: تبدیل 
مجوزهای کاغذی به شناسه یکتا، امکان 
نظارت پسینی و قانونی بر کسب و کارها 

ایجاد می کند.
سیاح با بیان اینکه خدمات حکومتی برای 
آن دسته از صاحبان مجوز که شناسه یکتا 
دریافت نکنند به تدریج قطع می شــود، 
خاطرنشان کرد: تبدیل مجوزهای کاغذی 
به شناسه یکتا منجر به شناسایی فعالیت 
های اقتصادی زیرزمینی می شود که خود 
موجب حفظ سهم بازار فعالان اقتصادی 
دارای مجوز و رســمی می شود. دبیرکل 
کانون انجمن های صنفی دفاتر پیشخوان 
دولت و بخش عمومی کشور درباره ارائه 
خدمت بــه متقاضیان دریافت شناســه 
یکتا در دفاتر پیشــخوان، گفت: ۱۳ هزار 
دفتر پیشخوان در سراسر کشور ۲ اولویت 
برای اجرای قانون تسهیل و تبدیل مجوز 

کاغذی به شناسه یکتا دارند.
علی فلاح افزود: ۱۳ هزار دفتر پیشخوان 
در سراسر کشور باید ابتدا نسبت به تبدیل 
مجوز کاغذی خود به شناســه یکتا اقدام 
کنند و سپس به متقاضیان دریافت شناسه 
یکتا ارائــه خدمت کننــد. وی ادامه داد: 
مجوز ارائه خدمت به متقاضیان دریافت 
شناســه یکتا در دفاتر پیشخوان از سوی 
سازمان تنظیم مقررات صادر شده است و 
متقاضیان دریافت شناسه یکتا می توانند 

به این دفاتر مراجعه کنند.

نادر بذرافشــان، رئیــس اتحادیه صنف 
سازندگان و فروشــندگان طلا و جواهر 
تهران با بیــان اینکه بــا اصلاحیه جدید 
سامانه جامع تجارت فعالان بازار طلا باید 
فعالیت خود را از سر بگیرند، از رکود شدید 
در تولیدی های طلای کشور خبر داد. در 
حالیکه فعالیت سامانه جامع تجارت برای 
انجام اصلاحات برای سه ماه متوقف شده 
بود؛ آغاز به کار آن بدون انجام اصلاحیه، 
اعتراض صنــف طلا را به همراه داشــت 
به طوری که بازارهای طلا در هفته گذشته 

نیمه تعطیل و گاهی تعطیل بود.
نادر بذرافشــان، رئیــس اتحادیه صنف 
سازندگان و فروشــندگان طلا و جواهر 
تهران با اشــاره به اینکه بــازار تهران در 
۱۰ روز اخیــر نیمه تعطیل بوده اســت، 
اظهار داشــت: به دلیل شــرایط سامانه 
جامــع تجارت در ســطح بــازار فعالیت 
اقتصادی نبوده اســت؛ البته با نامه ای که 
اخیراً وزارت صمــت ابلاغ کرد اصلاحاتی 
انجام شــد. وی افزود: البته این ســامانه 
در آینده نیــز بــه بازنگری هایــی نیاز 
دارد؛ اما باتوجه  به ایــن اصلاحات اعلام 
کردیم همکاران به بازگشــایی واحدهای 
 صنفی اقــدام کنند و فعالیــت اقتصادی 

را از سر بگیرند.
بذرافشــان با بیان اینکــه اتحادیه طلا و 
جواهر پیگیــر اصلاحات ســامانه جامع 
تجارت خواهد بود؛ خاطرنشــان ساخت: 
نظر صنف این بود که ثبت سرمایه انجام 
نشــود و فقط معاملات ثبت شود در نامه 
ابلاغی گفته شــده که فعــالان بازار طلا 
می توانند بخشی از سرمایه خود را که فعال 
ندارند اعلام نکنند؛ اما فعالان بازار تأکید 

دارند که تمام سرمایه شان به طورکلی ثبت 
نشــود. رئیس اتحادیه صنف سازندگان 
و فروشــندگان طلا و جواهر تهران اضافه 
کرد: با توجه  به اصلاحاتی که صورت گرفته 
است باید همکاران نســبت به بازگشایی 
واحدهای صنفی اقدام کنند و اجازه دهند 
اتحادیه ها در کمال آرامش بازنگری های 

دیگر اقدام کنند.
بذرافشان با اشاره به ادامه رکود تقاضا در 
بازار طلا گفت: با توجه به شرایطی که در 
سال جدید بود واحدهای تولیدی شاید ۱۰ 
درصد نیز تولید نداشتند. شرایط بحرانی 
که در صنعت طلا حاکم است باعث شده 
واحدهای تولیدی که شــرایط اقتصادی 
مســاعدی ندارند در پرداخــت اجاره و 
معیشت دچار مشکل شــوند. وی افزود: 
اگر این شرایط ادامه دار باشد ممکن است 
ضربه سنگین به تولیدی های طلای کشور 
وارد کند و معیشــت و اقتصاد کارگران را 

دچار مشکل کند.
بذرافشــان در پاســخ به این ســؤال که 
حراج های بانک مرکزی چــه تأثیری در 
بازار گذاشــته اســت نیز، اظهار داشت: 
آن طور که شنیده ها حکایت دارد فعالان 
بازار طلا به دلیل شرایط رکود در حراج ها 
شرکت نمی کنند و بیشتر طلا توسط خود 
بانک مرکزی خریداری می شــود. رئیس 
اتحادیه صنف ســازندگان و فروشندگان 
طلا و جواهر تهران اضافه کرد: در گذشته 
زمانی که تقاضا از عرضه پایین تر بود بانک 
مرکزی برای ذخیــره خود اقدام به خرید 
شمش طلا می کرد این روزها با توجه به 
کاهش خریدار ســهم بانــک در حراجی 

افزایش  یافته است.

اکبر پازوکی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم خانگی تهران 
گفت: گرانی ۳۵ درصدی لوازم خانگی در صورتی می تواند صحت 
داشته باشد که شــرکت های تولید کننده لیســت قیمت جدید 
محصولات خود را ارائه کرده باشــند در صورتی که چنین لیستی 
منتشر نشده است. بازار لوازم خانگی چند سالی است حال خوش ندارد 
و تحت تاثیر عواملی مثل قاچاق لوازم خانگی، ممنوعیت واردات، تولید 
لوازم خانگی بی کیفیت در داخل و تاثیر دلار بر بالا و پایین رفتن نرخ ها 
وارد رکود سنگینی شده است. تولیدکنندگان دغدغه های مختلفی 
دارند و شاید در دوره تحریم سنگینی که قرار داریم، نبود مواد اولیه و یا 
گران تمام شدن پروسه تولید، مهم ترین چالش های تولیدکنندگان 
در سنوات اخیر باشد. در بازار بیمار لوازم خانگی هر از گاهی خبر از 
گرانی جدید قیمت ها می شود و موجب به هم ریختگی بیشتر بازار می 
شود. بر همین اساس با اکبر پازوکی رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
لوازم خانگی گفتگویی انجام گرفته که در ادامه با هم می خوانیم. اکبر 
پازوکی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم خانگی تهران گفت: 
در بازار لوازم خانگی همچنان رکود پابرجا است. وقتی در تلویزیون ۲۴ 
ساعته تبلیغ می شود به قیمت پارسال بخرید، در صورتی که کسبه 
با قیمت پایین تری در حال فروش هستند؛ اما امکان تبلیغ ندارند، 
مشخص است که نتیجه خوبی را در وضعیت بازار شاهد نخواهیم بود.
وی افزود: وقتی یک رسانه رســمی به اسم تلویزیون خود را مرجع 
تخصصی معرفی می کند و نمی گوید بر چه اساسی این اتفاق رخ داده 
است و مشخص نیست بر چه اساسی ضمانت قیمت می دهد، نتیجه 
جز به هم خودرن آرامش بازار نیست. اگر این رسانه با فردی متخصص 
در این حوزه و فعال در صنف لوازم خانگــی مثل بنده و امثال بنده 

صحبت کند، متوجه ایرادات موجود در تبلیغات خود خواهد شد.
پازوکی اشاره کرد: مشکل عمده ما این است که تبلیغات اصولی در 
تلویزیون نداریم و به جای اینکه چیپس و پفک در این رسانه تبلیغ شود 
باید حقایق را نمایش دهند. باید این رسانه محلی برای اطلاع رسانی 
و مرجعی برای انتشار برنامه های اقتصادی و آگاهی رسانی به مردم 
باشد ولی ما خلاف آن را شاهد هستیم. می توانم به جرات بگویم که در 
کل کشور صنف لوازم خانگی با رکورد سنگین روبه رو است و خریدها 
خلاصه در افرادی شده است که احتیاج مبرم به تعویض کالایی دارند 
که دیگر قابل استفاده نیست. رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم 
خانگی تهران ادامه داد: گرانی ۳۵ درصدی لوازم خانگی در صورتی می 

تواند صحت داشته باشد که شرکت های تولید کننده لیست قیمت 
جدید محصولات خود را ارائه کرده باشند در صورتی که چنین لیستی 
منتشر نشده اســت. پازوکی افزود: ابتدای سال فولاد قیمت خود را 
گران کرد و دولت هیچ مخالفتی با این اتفاق ابراز نکرد در صورتیکه این 
محصول تولید داخل است. اگر قرار است چیزی گران نشود، چرا فولاد 
۲۵ درصد قیمت خود را بالا برد؟ اتحادیه صنف لوازم خانگی در قیمت 
گذاری دخالتی ندارد و بنابراین نمی توانیم اظهار نظر صریحی در این 
مورد داشته باشیم. اما نکته ای که وجود دارد این است که چرا دولت 
ثبات در قیمت ها را از خود شروع نمی کند و چرا فولاد باید ۲۵ درصد 
گران شود؟در شرایطی که این محصول در نهایت به دست تولیدکننده 
خواهد رسید و یکی از ملزومات اولیه تولید است. از همین نقطه می 
توان شــروع کرد و در نهایت به دغدغه ها و مشکلات ریز و درشت 

تولیدکننده ها در سطح خرد و کلان رسید.
وی اظهار داشــت: اکثر کارخانه ها و همچنین تمام شرکت های تولید 
لوازم خانگی در فروردین ماه، در انبار گردانی و در حسابرسی شرکتی خود 
قرار دارند؛ بنابراین شاید طبق ماه های دیگر سال خرید و فروش نداشته 
باشند؛ اما در مجموع صنف لوازم خانگی پیوسته جویای مشتری است و 
می خواهد اجناس خود را به فروش برساند. مگر اینکه در واحد صنفی آن 
جنس مورد نظر مشتری موجود نباشد. کاسب لوازم خانگی مثل بقال و 
نانوا اگر در روز کسب درآمد نداشته باشد و فروش نکرده باشد، انتهای روز 
حتما جیبش خالی خواهد بود، تا کی کاسبی می تواند از جیب امرار معاش 
کند و سرمایه خود را از دست بدهد؟ بنابراین کاسب با نگه داشتن کالا سود 
نمی کند و به دنبال فروش بیشتر است. پازوکی در پایان  گفت: اگر قرار بود 
چنین اتفاقی رخ دهد که کالا بماند و کاسب سود کند، در این چند سال 
اخیر که دلار، طلا، ملک و خودرو چندین برابر قیمت خود شده اند، سرمایه 
خود را به یکی از این موارد تبدیل می کردیم. با این حرکت، نه مالیات می 
پرداختیم، نه هزینه کارگر داشتیم و نه هزینه آب، برق، گاز و تلفن داشتیم 
و در نهایت سودمان هم می کردیم. با این کار که نفروشیم و سرمایه چندین 
برابر شود، با این روش سرمایه فعلی پنج برابر می شد. برای همین است که 
اکثر کاسبان باور دارند که سرمایه چند سال اخیرشان از بین رفته است. 
۱۰۰ میلیون تومان سال ۹۶ با ۱۰۰ میلیون تومان الان، مطابق ۱۰ میلیون 
تومان شده است و ارزش آن به شدت از بین رفته است. بنابراین ادامه حیات 
همه کاسبان در اصناف مختلف به فروش بستگی دارد و در صورتی که این 

اتفاق نیفتد، مرگ آن واحد صنفی نزدیک می شود.

بانک تســویه حساب های 
بین المللــی از رشــد ۱۰ 
درصدی مــراودات مالی 
ایران با بانک های خارجی 
در سه ماهه چهارم ۲۰۲۳ 
خبر داد و کل سپرده های ایران نزد این بانک ها را 
بیش از ۱۳ میلیارد دلار اعلام کرد. بانک تســویه 
حساب های بین المللی در جدیدترین گزارش خود 
اعلام کرد میزان ســپرده های ایران نزد بانک ها و 
مؤسســات مالی خارجی در پایان سه ماهه چهارم 
سال ۲۰۲۳ برابر با ۱۳ میلیارد و ۱۴۳ میلیون دلار 

بوده است.
سپرده های ایران نزد این بانک ها و مؤسسات نسبت 
به سه ماهه قبل ۱ میلیارد و ۱۴۸ میلیون دلار برابر 
با ۹ درصد افزایش داشــته است. در پایان سه ماهه 
ســوم ۲۰۲۳ کل ســپرده های ایران نزد بانک ها و 

مؤسسات خارجی ۱۱ میلیارد و ۹۹۵ میلیون دلار 
اعلام شده بود.

از کل ســپرده های ایران نزد بانک ها و مؤسســات 
مالی خارجی در پایان ســه ماهه چهــارم ۲۰۲۳ 
بالغ بر ۱۱ میلیــارد و ۲ میلیون دلار نزد بانک های 
خارجی و ۴۴۷ میلیون دلار نزد مؤسســات مالی 
غیربانکــی و بقیه نــزد بخش هــای غیرمالی قرار 
داشته است. بانک تســویه حساب های بین المللی 
از نگهداری ۶۲ درصدی سپرده های خارجی ایران 
برابر با ۸ میلیــارد و ۱۹۴ میلیــون دلار در قالب 
 یورو خبر داده است. ســهم دلار ۴۱۴ میلیون دلار

 بوده است.
بر اساس این گزارش تعهدات ایران در برابر بانک ها 
و مؤسسات مالی خارجی در پایان سه ماهه چهارم 
۲۰۲۳ نیز با افزایش ۱۶۰ میلیــون دلاری برابر با 
۱۹ درصد نسبت به ســه ماهه سوم ۲۰۲۳ به ۹۹۷ 
میلیون دلار رسیده اســت. تعهدات ایران نزد این 
بانک ها در سه ماهه سوم ۲۰۲۳ بالغ بر ۸۳۷ میلیون 

دلار بوده اســت. از کل تعهدات ایران نزد بانک ها و 
مؤسسات خارجی در سه ماهه چهارم ۲۰۲۳ بالغ بر 
۵۰۱ میلیون دلار مربوط به تعهدات ایران در برابر 
بانک ها بوده است، همچنین ۹۳۴ میلیون دلار از 
تعهدات ایران در قالب یورو و ۹ میلیون دلار در قالب 

دلار بوده است.
بر این اســاس مجموع مراودات مالی ایران با بانک 
ها و موسسات خارجی در سه ماهه چهارم ۲۰۲۳ 
بالغ بر ۱۴ میلیارد و ۱۴۰ میلیون دلار بوده که این 
رقم نسبت به مراودات ۱۲ میلیارد و ۸۳۲ میلیون 
دلاری ایران در سه ماهه ســوم این سال رشد ۱۰ 
درصدی برابر بــا ۱ میلیــارد و ۳۰۸ میلیون دلار 
داشته اســت. مقر اصلی بانک تسویه حساب های 
بین المللی در شــهر »بازل« در ســوییس است و 
گزارش های آن تحت عنوان »بانکداری بین المللی 
و تحولات بازار مالی« چهار بار در ســال منتشــر 
 می شود. بانک های مرکزی ۶۳ کشور دنیا عضو این 

مؤسسه هستند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سپرده های ایران نزد بانک های خارجی از ۱۳ میلیارد دلار گذشت

رشد مراودات مالی با بانک های خارجی

فعالیت تولیدی های طلا با ۱۰ درصد ظرفیت ۱۳هزار پیشخوان برای تبدیل مجوزها وارد عمل شدند بازار لوازم خانگی همچنان راکد است

کاهش ۷۵ درصدی معاملات مسکن طی یک ماه گذشته

شرایط فعالیت بخش خصوصی در بازار مسکن مناسب نیست

موانع سرمایه گذاری برطرف شود
علی قنبری، اقتصاددان

فضا و بســترهای لازم برای سرمایه گذاری در 
کشور باید فراهم شود. با فراهم شدن این فضا 
می توان به رشــد مراودات با دنیا امیدوار شد. 
فضای کنونی و شــرایط کنونی ایران نیازمند 
همکاری و مراودات با دیگر کشورها است. باید 
فضای مراودات با بانکهای خارجی فراهم شود. 
دستگاه های مرتبط باید فضایی را فراهم کنند 
که امکان ارتباط مالی با موسســات و بانکهای 
خارجی فراهم شود. با رشــد مراودات سرمایه 
ایران در بانکهای خارجی نیز رشد خواهد یافت.

تحقق رشد تولید به رونق ضادرات و در نهایت 
به افزایش درآمدهای ملی منجر می شــود. با 
رشد صادرات می توان موجودی و سرمایه را در 
بانکهای خارجی افزایش داد. بنابراین توجه به 

تولید و رونق آن ضرورت دارد. 
ایــن در حالــی اســت کــه لازمــه افزایش 
ســرمایه گذاری، ایجاد آرامش در کشور است. 
ایجاد ثبات و آرامش و کاهش ریسک و مخاطرات 
سرمایه گذاری در کشور از دیگر عواملی هستند 
که به رشد تولید کمک می کنند. ایجاد فضای 
آرام سیاسی و گسترش همکاری با کشورهای 
همسایه و سایر کشورها می تواند فضای خوب 

و امیدوارکننده ای را در اقتصاد به ارمغان آورد.
اینکــه دولت بــه ســمت توســعه روابط با 
کشــورهای همســایه حرکت کرده به عنوان 
نقطه امیدوارکننده محســوب می شود و هم 
اعتماد سرمایه گذاران داخلی و خارجی را جلب 
می کند و هم اینکه آرامش را در فضای سیاسی 
و اقتصــادی که به هم وابســتگی دارند برقرار 

خواهد ساخت.
به نظر می رسد دولت این مهم را پذیرفته است 
که باید تحولی در مسیر خود  ایجاد کند. چرا 
که محدودیت هایی که در تجارت بین المللی 
برای اقتصاد ایران به وجود آمده مشکل زاست. 
از این رو دولت وارد روند جدیدی شده تا روش 
دیگر و شاید بهتری را برای عبور از این شرایط 
ایجاد کند. دولت باید خود را از حاشــیه های 
ایجاد شده برای خود برهاند. از این رو از مدت ها 
قبل پیوستن به بریکس و شانگهای و رابطه با 
کشــورهای عربی منطقه را در دستور کار قرار 

داده است.
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فناوری و 
اطلاعات

هوش مصنوعی تقلب را یاد گرفت
تحقیقی جدید حاکی از آن است که سیستم های هوش مصنوعی برخلاف تصورات می 
توانند فریبکارانه عمل کنند و انسان ها را گول بزنند. به نظر می رسد محققان MIT سعی 
دارند درباره هوش مصنوعی فریبکار هشدار دهند. تحقیقی جدید نشان می دهد سیستم 
های هوش مصنوعی که طوری طراحی شده اند تا صادق باشند، اکنون فریب دادن انسان 
ها را آموخته اند. گروهی از محققان به رهبری پیتر پارک متوجه شدند این سیستم های 
هوش مصنوعی می توانند کارهایی مانند گول زدن بازیکنان بازی های آنلاین یا دور زدن 
فرایندهای کنترل ربات نبودن کاربر )CAPTCHA( را انجام دهند. پارک هشدار داده این 

نمونه های آزمایشی ممکن است در دنیای واقعی پیامدهای جدی داشته باشند.
تحقیق مذکور سیسرو )سیستم هوش مصنوعی متا( را برجسته کرده که در اصل به عنوان 
یک رقیب جوانمرد در بازی دیپلماسی مجازی در نظر گرفته شده بود. هرچند این سیستم 
هوش مصنوعی طوری برنامه ریزی شده تا صادق و کارآمد باشد اما سیسرو به یک فریبکار 
حرفه ای تبدیل می شود به گفته پارک طی بازی، سیسرو نقش فرانسه را داشت که طور 
مخفیانه با بازیکن آلمانی که توسط انسان کنترل می شد همکاری و به انگلیس دیگر بازیکن 
انسانی خیانت کرد. در این بازی سیسرو قول داده بود از انگلیس حمایت کند و همزمان 

برای حمله به این کشور به آلمان اطلاعات می داد.
در یک مثال دیگر از جی پی تی ۴ استفاده شد که سیستم ادعا می کرد نابینا است و یک 

انسان را برای دور زدن فرایندCATCHA به جای خود به کار گرفت.
پارک تاکید دارد چالش آموزش سیستم هوش مصنوعی صادق بسیار جدی است. سیستم 
های هوش مصنوعی یادگیری عمیق برخلاف نرم افزارهای سنتی طی فرایندی گزینشی 
روی می دهد. رفتار آنها طی فرایند آزمایش قابل پیش بینی است اما ممکن است بعدا قابل 
کنترل نباشد. در هر حال این پژوهش از محققان خواسته سیستم های هوش مصنوعی 

فریبکار را به عنوان ابزارهایی با ریسک بالا طبقه بندی کنند.

شناسایی دانش بنیان های مؤثر در تکمیل زنجیره ارزش 
مواد اولیه معدنی

دبیر ستاد توسعه فناوری های مواد و ساخت پیشرفته از شناسایی دانش بنیان های مؤثر در 
تکمیل زنجیره ارزش مواد اولیه معدنی در نمایشگاه اینوتکس خبر داد.

به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، مصطفی میلانی 
در بازدید از اینوتکس ۲۰۲۴ طی سخنانی گفت: نمایشگاه اینوتکس یک بستر شناخته 
شده در حوزه خلاقیت و نوآوری است. معمولاً ستادهای توسعه فناوری به دنبال تیم های 
شرکت های دانش بنیانی هستند که از پایه، کار خود را شروع کرده و دنبال شناخته شدن 

و ارائه راهکار در موضوعی که به آن فکر می کنند، هستند.
وی ادامه داد: اتفاقی که در نمایشگاه اینوتکس می افتد برخلاف نمایشگاه های تخصصی 
رخ می دهد، این است که در کنار مجموعه های بزرگ، مجموعه های کوچک و دانش بنیان 

هم به راحتی می توانند راه حل های فناورانه خود را عرضه کنند.
به گفته او از دو جنبه می توان اینوتکس را بررســی کرد؛ نخســت، فرصتی است برای 
شرکت های دانش بنیان کوچک که راه حل های برای مسائل شرکت های بزرگ تر دارند 
و این راه حل ها را از طریق ستادهای توسعه فناوری همچون ستاد مواد و ساخت پیشرفته 
به شرکت های بزرگ تر ارائه می کنند. دوم اینکه، مراجعات زیادی از سوی شرکت های 
دانش بنیان به پاویون های معاونت علمی صــورت گرفت تا بتوانند از ابزارهای حمایتی 
ستادهای توسعه فناوری بهره مند شــوند و این خود فرصتی برای شناخته شدن سبد 
حمایتی معاونت بود. وی در پایان خاطرنشان کرد: چیزی که در این نمایشگاه پیگیری 
کردیم، نخست شناسایی شرکت هایی است که در کاهش خام فروشی در کشور و تکمیل 
زنجیره ارزش مواد معدنی اولیه فعالیت می کنند، دوم، شناسایی راه حل هایی در راستای 
حمایت های خاص ستاد از مسائل کشــور مثل جمع آوری کربن و اتصال شرکت های 
کوچک به مجموعه های بزرگ پتروشــیمی، میکروالکترونیک و موضوعات مرتبط با 
سرامیک های پیشرفته و … و سوم ارتباط با مجموعه هایی همچون پارک ها و صندوق های 

سرمایه گذاری است که در این حوزه ها به ما کمک کنند.

حمایت از نوآوری و فعالیت های دانش بنیان در دستور کار 
سازمان راهداری

ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای در همکاری با معاونت علمــی و فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، حمایت از فعالیت های دانش بنیان و نوآورانه را در دستور کار قرار 
 )۲۰۲۴ INOTEX( می دهد. در سیزدهمین نمایشگاه بین المللی نوآوری و فناوری اینوتکس
نشست مشترک سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای با کانون مدیریت دارایی های فکری، 
معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و ستاد حمل ونقل پیشرفته 
برگزار شد. در دومین روز از این نمایشگاه و طی نشستی مشترک، فرصت های مشترک در حوزه 
حمل ونقل، راهداری و هوشمند سازی با حضور سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای، کانون 
مدیریت دارایی های فکری و همچنین ستاد حمل ونقل پیشرفته و اقتصاد دانش بنیان معاونت 
علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، به اشتراک گذاشته شد. در این نشست 
»حمزه ذاکری« رئیس مرکز توسعه آموزش، مطالعات و نوآوری سازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای بر فرصت های ایجاد مالیکت های فکری و معنوی فناوران، نوآوران و گام های حمایتی 
سازمان از برنامه های کانون تاکید کرد و پس از آن رسوخ و تقویت رویکردهای معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان و نحوه پیاده سازی آن مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. بر اساس 
این گزارش، در این راستا نقشه راه و گام های مربوط به همکاری های مشترک و هم افزایی مورد 
تفاهم طرفین قرار گرفت و مقرر شد واحد مالکیت فکری با همکاری کانون مدیریت دارایی های 
فکری، معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و مرکز توسعه آموزش، 
مطالعات و نوآوری سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای با هدف حمایت از فناوران و صاحبان 

ایده در حوزه تخصصی ایجاد و راه اندزای شود.
این گزارش حاکی است: محورهای اصلی این نشســت، پیاده کردن نظام شکل گیری و 
ارتقای قابلیت های اکوسیســتم نوآوری راهداری و حمل ونقل جاده ای در توسعه و بهره 
برداری از دارایی های نامشــهود، ایمن ســازی ایده ها و طرح های فناورانه، ارزش گذاری 
فناوری بود و مدیریت دارایی های فکری و ظرفیت ســازی با بهره گیری از توان نخبگان 
در موضوعات تخصصی راهداری و حمل ونقل جاده ای، ارزش آفرینی اقتصادی بر اساس 
تعاملات شرکت های دانش بنیانی و سازمان، تدوین ساز و کار جامع پایش مستمر سهم 
دارایی های نامشــهود در حوزه های اولویت دار، طراحی و اجرای برنامه های حمایتی، هم 
افزایی با سایر نهادهای علمی و فناوری، اقتصادی و سیاستگذاری، تدوین شیوه نامه ویژه 
حمایت و برخورداری تیم های دانش بنیانی و صاحبان ایده از حمایت سازمان، بستر سازی 
پوشــش حمایتی بیش از ۳۰۰ تیم فناور و صاحب ایده در رویدادهای فناورانه تخصصی 
ســازمان راهداری از جمله رویداد راه هوشــمند Smartroad۲۰۲۳، رویداد فناورانه 
 ،TechnoTransport۲۰۲۲ و رویداد فناورانه حمل ونقل Innoroad۲۰۲۰ راهداری
و همچنین ایجاد بستر ثبت مالکیت های معنوی طرح های فناورانه سازمان و ادارات کل و 
امکان تهیه اطلس دستاوردهای فناورانه سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای مورد توافق 
قرار گرفت. در همین راســتا به منظور تقویت فعالیت ها و هم افزایی تفاهم نامه همکاری 
مشترک در دستور کار ۲ طرف قرار گرفت. بر مبنای این گزارش، تشکیل هسته مشترک 
به منظور افزایش اثرگذاری و هم افزایی در حوزه دانش بنیانی و خلاق کشور و به کارگیری 
ظرفیت های مرکز توسعه آموزش، مطالعات و نوآوری سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
و کانون مدیریت دارایی های فکری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، و همچنین طراحی و پیاده سازی سامانه یکپارچه تخصصی شرکت های دانش 
بنیان و محصولات فناوارانه راهداری و حمل ونقل جاده ای با هدف پل ارتباطی دائمی دفاتر 
تخصصی سازمان راهداری با فناوران و ویترین دائمی با عنوان INNO۲RMTO با همکاری 
و مشارکت ستاد فناوری های حمل ونقل پیشرفته معاونت علمی و فناوری ریاست جمهورری 
و کلیات برگزاری رویداد فناورانه سال ۱۴۰۳ ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای با 

مشارکت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد ریاست جمهوری مورد تفاهم قرار گرفت.

اخبار

رییس صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی ریاست جمهوری 
با تشریح برنامه حمایتی این 
صندوق در هشــت بسته در 
راستای تحقق شعار »جهش 
تولید با مشارکت مردم« گفت: شرکت های دانش بنیان 
مشمول برنامه »جهش« می توانند تا سقف ۱۰۰ میلیارد 

تومان از تسهیلات بانکی بهره مند شوند.
محمدصادق خیاطیان در این مراسم ضمن تبریک ایام 
دهه کرامت با بیان اینکه یکــی از مصادیق و مخاطبان 
اصلی شعار ســال »جهش تولید با مشــارکت مردم«، 
شرکت های دانش بنیان هستند، افزود: صندوق نوآوری 
و شکوفایی به واسطه مأموریتی که طبق قانون برای آن 
تعریف شده اســت )حمایت و تأمین مالی شرکت های 
دانش بنیان( و در راســتای تحقق شعار ســال، برنامه 
حمایتی تحت عنوان »جهش تولیــد دانش بنیان« را 

برنامه ریزی و تدارک دیده است.
وی افزود: این برنامه از طریق ۲۵ همت )۲۵ هزار میلیارد 
تومان( منابعی که در اختیار دارد، به ۲۰۰ هزار میلیارد 

تومان رشد فروش دانش بنیان ها منجر می شود.
رییس صندوق نوآوری و شــکوفایی با بیان اینکه، عموما 
با دو رویکرد به بحث مشــارکت مــردم در جهش تولید 

دانش بنیان نگاه می کنیم. رویکرد نخست، ایجاد و توسعه 
شرکت های دانش بنیان است افزود: ایجاد این شرکت ها 
فعالیتی است که با حضور و مشارکت مردم محقق می شود. 
رویکرد دوم نیز، توسعه شرکت های دانش بنیان از طریق 
تأمین مالی با مشارکت مردم و استفاده از سرمایه های خُرد 
آنها است براین اساس، برنامه »جهش تولید دانش بنیان« 
در قالب هشت بســته تدارک دیده شده است. خیاطیان 
تصریح کرد: بسته نخست، برنامه »جهش« با هدف تأمین 
نقدینگی برای شرکت های دانش بنیانی است که قابلیت 
رشــد ســه برابری فروش و جهش تولید در سال ۱۴۰۳ 
نسبت به سال گذشته را دارند. بر این اساس شرکت های 
دانش بنیان مشمول می توانند تا سقف ۱۰۰ میلیارد تومان 

از تسهیلات بانکی بهره مند شوند.
وی با یــادآوری اینکه، فراخــوان این بســته از امروز 
)یکشنبه ۲۳ اردیبهشــت ۱۴۰۳( آغاز و شرکت های 
دانش بنیــان می توانند برای ثبت درخواســت به وبگاه 
صندوق نوآوری به نشانی www.inif.ir مراجعه کنند، 
گفت: بسته دوم، برنامه »توانا« است که به دنبال ایجاد 
و افزایش زیرســاخت های تولید دانش بنیان از طریق 
تامین سرمایه ثابتی اســت که در اختیار دانش بنیان ها 

قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه، بسته سوم، برنامه »رویش« نام دارد که 
به ایجاد و زایش شــرکت های دانش بنیان جدید کمک 
می کند، ه محورهای بعدی این برنامه اشــاره و تصریح 
کرد: بسته چهارم، برنامه »۱۰۰۰ فناور« است. بیش از ۶ 

هزار شرکت دانش بنیان نوپا داریم که میزان فروش آنها 
کمتر از ۵ میلیارد تومان است. رییس صندوق نوآوری و 
شکوفایی ریاست جمهوری تاکیدکرد: تلاش می کنیم 
در قالب این برنامه، ۱۰۰۰ شرکت دانش بنیان نوپا را به 

شرکت دانش بنیان فناور تبدیل کنیم.
خیاطیان در ادامه با یادآوری اینکه بسته پنجم، برنامه 
»کارآفرین« اســت که به کارآفرینی و خوداشــتغالی 
از طریــق محصولات و تجهیزات تولیدشــده توســط 
شــرکت های دانش بنیان کمک می کنــد، همچنین 
درخصوص محورهای بعدی »جهش تولید دانش بنیان« 

گفت: بسته ششم، برنامه »شــکوفا« است که در حوزه 
تأمین مالی جمعی و با هدف تأمین نقدینگی مورد نیاز 
شرکت های دانش بنیان با مشارکت مردم و استفاده از 

سرمایه های خُرد آنها اجرا می شود.
به گفته وی، بسته هفتم، برنامه »حامی« است و تلاش 
می کنیم از ظرفیت خیرین و با همکاری دانش بنیان ها، 
به حل مسائل اجتماعی کشــور کمک کنیم. در بسته 
هشــتم تحت عنــوان »ضامــن«، از ضمانت انتشــار 
 اوراق در بازار سرمایه توسط شــرکت های دانش بنیان 

حمایت می کنیم.

تسهیلات ۱۰۰ میلیاردتومانی پرداخت می شود 

برنامه »جهش تولید دانش بنیان« با ۸ بسته حمایتی
News kasbokar@gmail.com

معــاون علمی رییس جمهور با اشــاره بــه حمایت از 
نوآوری های شــرکتی در قالب مراکز نــوآوری درون 
ســازمانی گفت: هســته ها و ایده های نوآورانه در دل 
شرکت ها در قالب برنامه نوآفرین معاونت علمی حمایت 

می شوند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، روح الله دهقانــی، معاون علمی 
رییس جمهور در آیین رونمایــی از پودر مکمل دامی 
سین بیوتیک شرکت دانش بنیان تک ژن، عنوان کرد: 
مجموعه تک ژن و مجموعه شــتابدهنده لاکتوویژن 
علاوه بر کار تولید فرآورده های پروبیوتیک در مســیر 
شــتابدهی و نوآوری گام برمی دارند و این مجموعه، 
علاوه بر این که هر سال محصولات جدیدی را به بازار 
عرضه می کند، تیم هــای تحقیقاتی توانمند، محققان 
فعال و هســته های نوپا را به حوزه ســلامت تحویل 

می دهد.
وی با بیان این که تک ژن زیست از زیرساخت های بسیار 
خوبی با ابعاد و اندازه های مورد نیاز محققان و فناوران 
برای رساندن ایده نوآورانه به محصول اولیه و رسیدن 
به بازار برخوردار است، ادامه داد: در این مسیر همراهی 
و نزدیکی این مجموعه دانش بنیان به دانشــگاه های 
کشــور، کمک می کند که ایده ها با رویکرد دانشی به 
جلو برونــد و کار در این مجموعه جذاب تر باشــد؛ در 
مرحله پایانی نیز برای ایده های موفق و به نمونه اولیه 
رسیده، زیرساخت های تولید وجود دارد و فرآیند اخذ 

تاییدیه ها، ورود به بازار و تجاری سازی انجام می شود.
دهقانــی با اشــاره به بــازار پر ظرفیــت محصولات 
پروبیوتیــک در بازار داخلــی ومنطقه عنــوان کرد: 
خوشــبختانه کارایی و اهمیت محصولات پروبیوتیک 

در ارتقای ســلامت جامعه به خوبی شناسانده شده و 
مردم با اســتفاده از این محصولات، به ارزش و اهمیت 
این فرآورده ها پی برده اند و بــه آن ها علاقمندی پیدا 
کرده انــد. دامنه کاربــرد این محصــولات محدود به 
کاربردهای گوارشی نیست و این مجموعه دانش بنیان 
در حال توســعه کاربرد پروبیوتیک ها به سایر حوزه ها 
از جمله درمان بیماری هــای عصبی و کاهش عوارض 
آن ها، حوزه های ترمیمی، آرایشــی و بهداشتی است 
و این امر یک کار نوآورانه در ســطح جهانی به حساب 

می آید.

حمایت معاونت علمی از ایده های نوآورانه در 
قالب »نوآفرین«

دهقانی با اشــاره به حمایت معاونــت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری از ایده های 
نوآورانه اولیه در قالب برنامــه نوآفرین عنوان کرد: در 
قالب این برنامه، شــرکت هایی کــه بتوانند در درون 
مجموعه خودشان، موضوعات تحقیقاتی را پیش ببرند و 
پروژه های نوآورانه را تعریف کنند، بسته به ابعاد موضوع 

و اهمیت پروژه ها، مورد حمایت قرار می گیرند.
وی با بیان این که محدودیتــی در حمایت از ایده های 
نوآورانه شــرکتی ذیل برنامه نوآفریــن وجود ندارد، 
افزود: سقف حمایت از ایده ها حدأکثر ۱۰ میلیارد ریال 
است که ایده ها متناســب با اهمیت، اولویت و دامنه 

کاربردشان، از این حمایت بهره مند خواهند شد.

حمایت از نوآوری شرکت ها در قالب مراکز 
نوآوری شرکتی

دهقانی، یکی از وظایف معاونت علمــی را حمایت از 

مراکز نوآوری درون شــرکتی برشــمرد و افزود: هیچ  
مجموعه ای به اندازه خود شرکت ها، نوآوری و جنس آن 
را نمی شناسند و مراکز نوآوری درون شرکتی مهم ترین 
نیاز صنعت است. بهترین شناخت از لازمه های بازار، 
اولویت های فناورانه و نوآورانه را همان شرکت است؛ 
چراکه مرکز نــوآوری در دل همان شــرکت قرار می 
گیرد و می تواند با رصد تمامــی اتفاقات، نوآوری های 
لازم را توسعه داده و به محصول یا خدمت تبدیل کند. 
بر همین اساس، سیاســت معاونت علمی در این دوره 
حمایت از مراکز نواوری درون شرکتی یا IHIC است. در 
همین راستا، تعدادی از شرکت ها در قالب توافق نامه 
هایی، از حمایت های معاونت علمی برای توسعه این 

مراکز نوآوری بهره مند شده اند.

شرکت های با ماهیت دانش بنیان
معــاون علمــی رییس جمهور، شــرکت تــک ژن را 
مجموعه ای توانمند در فعالیت های تحقیقاتی تا تولید 
محصول و عرضه به بازار دانست و گفت: مجموعه های 
دانش بنیان فعلی کشور دو دســته هستند؛ نخستین 
گروه شــرکت های دارای عمر و سابقه فعالیت بیش تر 
هســتند که طی ســال های اخیر با تغییر و تحولاتی 
به عرصــه دانش بنیان وارد شــدند. دســته دوم که 
عمدتاً جوان تر هستند و کمتر از ۱۵ سال سن دارند، 
شرکت هایی هستند از ابتدا با ادبیات دانش بنیان آشنا 
بوده اند و تار و پود این شرکت ها با مفهوم دانش بنیان 
عجین شده است؛ مجموعه دانش بنیان تک ژن از جنس 
گروه دوم است، یعنی از آغاز بر مبنای دانش، فناوری و 
کار نوآورانه پایه ریزی شده اند. طی یکی، دو دهه اخیر 
شرکت ها و هسته های فناوری بوده اند که با داعیه کار 

تحقیقاتی به عرصه سلامت وارد شــده اند اما در ادامه 
مسیر، راه کار تحقیقاتی و فناورانه را فراموش  کردند، 
فعالیت تجاری صرف را برگزیده و از مسیر اصلی خود 
خارج شده اند؛ خوشبختانه مجموعه تک ژن از این آفت 

نیز مصون مانده و این پویایی را حفظ کرده اند.
وی با اشاره به تکامل زیرســاخت های زنجیره ایده تا 
تجاری سازی محصول در این شرکت دانش بنیان گفت: 
مفاهیم متعددی در زیست بوم فناوری و نوآوری شکل 
گرفته است که خوشبختانه تمامی این اجزای زنجیره 
ارزش محصولات ســلامت در مجموعه تک ژن وجود 
دارد؛ این مجموعه علاوه بر این که یک شتابدهنده، یک 
مرکز هم آفرینی و یک مرکز نوآوری شرکتی را در دل 
خود دارد، توانسته زنجیره ایده تا بازار و تجاری سازی 
یک محصول را تکمیل کنــد و از این جهت، می تواند 
الگوی مناســبی برای دیگر فعالان زیست بوم فناوری 

و نوآوری باشد.
دهقانی با اشــاره به اهمیت تجربه نگاری شرکت های 
دانش بنیان توانمند و موفق عنوان کرد: مرکز ارتباطات 
و اطلاع رســانی معاونت علمی، برنامــه ای را با هدف 
معرفی و ترویــج تجربیات شــرکت های دانش بنیان 
توانمند و مسیری که پشت سر گذاشته اند تا به نقطه 
موفقیت رســیده اند، آغاز کــرده و در قالب تولیدات 
ویدئویی مســتند، معرفی و شناخت تجربه شرکت ها 
از آغاز مسیر، عرضه خواهد شد. ترویج این تجربه های 
موفق می تواند امیدبخش، انگیزه دهنده و راهگشا باشد. 
شناخت ملموس تجربیات از طریق این مستندها قطعاً 
در ترسیم راه برای ســایر فعالان این عرصه و تیم های 
نوپایی که به تازگی در این مسیر قدم می گذارند، بسیار 

اثرگذار و آموزنده خواهد بود.

توافق نامه تامین مالی پروژه های نفتی جهاد دانشگاهی 
با ســرمایه گذاری ۱۵۰۰ میلیارد تومانی در راستای 
تحقق شــعار امســال تحت عنوان »جهــش تولید با 
مشارکت مردمی« به امضای رییس و معاون پژوهش 
و فناوری جهاددانشــگاهی، مدیرعامل شــرکت پترو 

گازدورسین و مدیرعامل شرکت پرگاسیران رسید.
توافق نامه تامین مالی پروژه های نفتی جهاد دانشگاهی 
بین حسن مســلمی نائینی رییس، یعقوب فتح الهی 
معاون پژوهش و فناوری جهاددانشگاهی و سید محمد 
حسینی مدیرعامل شرکت پترو گازدورسین و غلامرضا 

انصاری مدیرعامل شرکت پرگاسیران امضا شد.
رییس سازمان تجاری سازی فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
جهاددانشگاهی در خصوص این توافق نامه که موضوع آن 
ایجاد کنسرسیوم برای اجرای پروژه خدمات فراورش نفت 

خام میدان نفتی آزادگان جنوبی است، اظهار داشت: این 
قرارداد با مشارکت بخش خصوصی مبنی بر تامین مالی 

بخشی از پروژه های جهاد دانشگاهی است.
مسعود ابراهیمی با تاکید بر این که این توافق نامه در 
راستای تحقق شعار سال امضا می شود، گفت: توافق 
نامه دارای دو بخش اصلی است، بخش اول آن شامل 
مشارکت بخش خصوصی در بازاریابی و تجاری سازی 
دانش فنی که در واحد علم و صنعت جهاددانشگاهی در 
خصوص سامانه های نمک زدایی تدوین شده، می شود. 
وی در ادامه با بیان اینکه بخش دوم این قرارداد شامل 
تامین مالی یکی از پروژه های بزرگ این نهاد در حوزه 
نفت است، تصریح کرد: مجموع این دو سرمایه گذاری 

بالغ ۱۵۰۰ میلیارد تومان است. رییس سازمان تجاری 
ســازی فناوری و اقتصاد دانش بنیان جهاددانشگاهی 
افزود: موضوع نمک زدایی از نفت، موضوع دانش بنیانی 
است و طبعا این مشارکت با بخش خصوصی به اقتصاد 
دانش بنیان کمک می کند. ابراهیمی تصریح کرد: این 
قرارداد بین جهاددانشگاهی و بخش خصوصی به عنوان 
نماینده مردم است که شاهد مشارکت مردمی در این 

قرارداد خواهیم بود.
همچنین به منظور تشــریک مســاعی در حمایت و 
گســترش بازار محصولات دانایی محور و دانش بنیان 
و همچنین ارائه کمک ها و خدمات مالی و پشتیبانی 
به مراکز نوآور و موسســات دانش بنیــان، تفاهم نامه 

همکاری بین پارک نوآوری و فنــاوری صنعت نفت و 
سازمان تجاری ســازی فناوری و اقتصاد دانش بنیان 

جهاددانشگاهی امضا شد.
این تفاهم نامه نیز با حضور مسلمی نائینی رییس و فتح 
الهی معاون پژوهش و فناوری جهاددانشــگاهی، بین 
مسعود ابراهیمی رییس سازمان تجاری سازی فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان این نهاد و محمداسماعیل کفایتی 

رییس پارک فناوری و نوآوری نفت و گاز امضا شد.
موضوع این تفاهم نامه انجام همکاری های مشــترک 
با تکیه بــر قابلیت های دو طرف و اســتفاده از تمامی 
قوانیــن موضوعه کشــور در خصوص بهــره بندی از 
امکانات یکدیگر در راســتای ایجاد یا توسعه کسب و 
کارهای دانایی محور یا دانش بنیان و آموزش، راهبری 

و منتورینگ کسب و کارها است.

معاون پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات از همکاری 
۲ کشــور ایران و مالی در تربیت نیروی انســانی هوش 
مصنوعی خبر داد و گفت: این همکاری زمینه ساز تبادل 

دانش و تجربیات در حوزه هوش مصنوعی است.
به گزارش پژوهشــگاه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات؛ 
در راستای توســعه دانش و مهارت های فناوری نوین، 
نمایندگانی از کشور مالی به کشــور ایران سفر کرده و 
از پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، امکانات و 
پروژه های مرتبط با هوش مصنوعی بازدید به عمل آوردند.

در جریان این بازدید، نمایندگان کشور مالی ضمن ارائه 
پیشــنهاد همکاری در بحث تربیت نیروی انســانی در 
حوزه هوش مصنوعی و فناوری های نوین، فرصتی یافتند 
تا از زیرساخت های آزمایشــگاهی پژوهشگاه در حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و همچنین پروژه های پیشرو 
در زمینه هوش مصنوعی دیدن کنند. این پروژه ها شامل 
اعتبار سنجی محتوای فضای مجازی، آزمایشگاه هوش 

مصنوعی، پروژه تخمین ســطح زیر کشت محصولات 
کشــاورزی، پروژه رگولاتوری هوش مصنوعی و پروژه 
ذکاوت بودند، که هر یــک به نوبه خود نشــان دهنده 
پیشرفت های قابل توجه پژوهشگاه در این حوزه هستند.

در این دیدار ابتدا دکتر علیرضا یاری، معاون پژوهشــی 
پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعــات، ضمن ارائه 
توضیحاتی درباره مأموریت ها و اهداف پژوهشــگاه، بر 
اهمیت هوش مصنوعی به عنوان یکی از حوزه های کلیدی 
در عرصه فناوری اطلاعات تأکید کرد و افزود: مرکز نوآوری 
و توسعه هوش مصنوعی، با تکیه بر دانش پژوهشگران 
ایرانی به سرعت توانسته است به یکی از مهم ترین مراکز 

تخصصی در این زمینه در ایران تبدیل شود.
وی همچنین افزود: این همکاری می تواند زمینه ساز تبادل 
دانش و تجربیات گرانبها در حوزه هوش مصنوعی بین دو 

کشور باشد و به تربیت نیروی انسانی متخصص و کارآمد 
کشور مالی در این عرصه کمک شایانی نماید. یاری تأکید 
کرد: این طرح می تواند به عنوان الگویی برای همکاری های 
بین المللی دیگر در زمینه های فناوری پیشــرفته مورد 

توجه قرار گیرد.
در ادامه نیز دکتر بکایی، رئیس مرکز نوآوری و توســعه 
هوش مصنوعی پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات به 
معرفی محورهای پژوهشی و کاری در این مرکز پرداخت 
و طرح همکاری در بحث تربیت نیروی انسانی در حوزه 

هوش مصنوعی و فناوری های نوین را ارائه داد.
همچنین در این دیدار ژاکلین سگوبا کوناته، رئیس مرکز 
هوش مصنوعی و صنعت رباتیک کشور مالی، ضمن بیان 
اینکه این بازدید در جهت کسب تجربه برای طراحی و 
توسعه زیرساخت های فناوری های نوین این کشور است، 

افزود: امیدواریم که با امضا تفاهم نامه همکاری بین دو 
کشــور ایران و مالی در بحث فناوری های نوین بتوانیم 
ضمن توسعه زیرســاخت ها، از تجربیات و ظرفیت های 
ایران جهت تربیــت نیروهای انســانی در حوزه هوش 

مصنوعی بهره لازم را ببریم.
رئیس مرکز هوش مصنوعــی و صنعت رباتیک مالی در 
پایان تأکید کرد: همچنین در تلاشیم که بتوانیم مرکزی 
همچون پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات که در 
کشور ایران قرار دارد، مرکز تحقیق و توسعه ای را در حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در کشور مالی ایجاد کنیم، 
که از اهداف مهم در این دیدار و سفر به جمهوری اسلامی 

ایران است.
گفتنی است در پایان این دیدار مقرر شد تا طرفین ضمن 
بررســی جهت افزایش همکاری در حوزه فناوری های 
نوین، طرح همکاری را به عنوان تفاهمنامه بین نهادهای 

بالادستی دو کشور تهیه و تنظیم کنند.

حمایت معاونت علمی از مراکز نوآوری درون سازمانی و ایده های نوآوران

توافق نامه تامین مالی پروژه های نفتی جهاد دانشگاهی 

همکاری ایران و مالی در تربیت نیروی انسانی هوش مصنوعی
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کشاورزي

از قديــم توصيه مادران بــه دختران 
اين بود كه »ســيب را با پوست بخور، 
كه پوســت صورتت مثل اين ســيب 
خوش رنگ بشه«. اما چند وقتي است 
كه ويدئويي در شــبكه هاي مجازي 
دست به دســت مي شــود كه در آن حكايت از اين است كه 
براي درخشندگي ســيب قرمز به پوست آن پارافين مي زنند 
و گويا نمي شود مانند سال هاي نه چندان دور با خيال آسوده 
سيب را با پوســت خورد و انتظار پوستي خوش آب و رنگ را 
داشت. سيب هاي پارافيني؛ ميوه هايي هستند كه مسئولان 
عنوان مي كنند توليدكنندگان مركبات براي بازارپســندي 
از پارافين غيرسمي براي براقي آن اســتفاده مي كنند ولي 

برخي كشاورزان از واكس زدن 
ميوه ها گلايه دارند و حتي 

آلودگي مواد شيميايي 

آن را مطرح كرده اند. به تازگي دكتر حسن قاضي زاده هاشمي، 
وزير بهداشــت نيز به مردم توصيه كرده است كه سيب را با 
پوست مصرف نكنيد و معتقد است كه مصرف مواد شيميايي 
روي ميوه ها مشكل جديدي نيست، در واقع سال هاست كه 
از مواد شــيميايي بر روي ميوه ها اســتفاده مي كنند و كمتر 
محصولي يافت مي شود كه از سم و كود در آن استفاده نشده 
باشد. البته وزير در صحبت هاي خود به اين موضوع هم اشاره 

كرده است كه پارافين از محصولاتي است كه به صورت قاچاق 
وارد كشور مي شود و بنابر بررســي وزارت جهاد كشاورزي، 
قرار است اين محصول مانند ساير داروها شناسنامه دار شود. 

    سيب ايراني به واكس نياز ندارد
در تازه ترين واكنش ها به اســتفاده از پارافيــن در محصولات 
مركباتي، وزارت جهاد كشاورزي در اطلاعيه اي بر اين موضوع 
تاكيد كرده اســت كه سيب ايراني نيازي به اســتفاده از واكس 
ندارد. در ادامه اين اطلاعيه آمده اســت كه ايران يكي از 
كشــورهاي مهم صادركننده سيب در دنياست و 

سالانه به طور متوســط حدود 300 هزار تن از اين محصول به 
كشورهاي ديگر صادر مي شــود؛ تاكنون گزارشي درباره ارجاع 
محصول صادراتي به كشور به دليل استفاده از واكس ميوه ارائه 
نشده است. اين وزارت درباره ويدئويي كه در شبكه هاي اجتماعي 
هم دست به دست مي شود، گفته است: همچنين موردي كه در 
شبكه هاي اجتماعي منتشر شده، در صورت مربوط بودن به ايران و 
صحت موضوع، واكس طبيعي خود ميوه سيب است كه به صورت 
طبيعي روي محصول وجود دارد و هيچ ضرري براي انسان ندارد. 

    استفاده از پارافين خطرناك است
اما برخلاف نظر وزير بهداشت و اطلاعيه وزارت جهاد كشاورزي، 
برخي كارشناسان معتقدند كه استفاده از پارافين مي تواند به 
سلامتي لطمه بزند. مهدي اسماعيل زاده، پژوهشگر مواد غذايي 
و محصولات ارگانيك درباره واكس زدن به ميوه هايي همچون 
سيب مي گويد: چند وقتي مي شــود كه براي بازارگرمي روي 
ميوه هايي مانند ســيب و خيار واكس هايي براي افزايش جلا 
و ماندگاري زده مي شــود. درصورتي كه اين كار در 
هيچ كجاي دنيا مرسوم نيست. اسماعيل زاده 
با اشاره به اينكه پارافين از مشتقات نفت 
است و به همين دليل شكي در سرطان زا 
بودن آنها نيســت، مي گويد: متاسفانه 
برخي افراد ســودجو ايــن موضوع را 
باب كردنــد براي جــلا دادن به ميوه 
از پارافيــن غيرخوراكي و ســرطان زا 
استفاده مي كنند. در صورتي كه در 
گذشته تنها روي پرتقال اين كار 
را انجام مي دادند. طبيعتا كسي 
پوســت پرتقال را نمي خورد  
اما خيلي ها ســيب و خيار را با 
پوست مي خورند. اين پژوهشگر 
با بيان اينكه استفاده از اين واكس 
تنها نما به ميــوه مي دهد و تمام آب 
محصول را مي گيرد، ادامــه مي دهد: اگر 
دقت كرده باشيد زماني كه چنين ميوه هايي را پوست مي كنيد، 
داخل آن آبدار نيســت و خشــك اســت. يكي از ويژگي هاي 
واكس هاي پارافين اين است با وجود نماي زيبايي كه به ميوه 
مي دهد از درون آب ميوه را مي كشــد و هيچ طعم و مزه خوبي 

ندارد. براي همين در كل اســتفاده از چنين واكســي به هيچ 
عنوان خوب نيســت. اســماعيل زاده درباره نيترات دار بودن 
ميوه هايي مانند سيب و خيار كه وزير بهداشت درباره آن سخن 
گفته است، نيز معتقد است: با وجود آنكه وزير بهداشت درباره 
خيار و سيب صحبت كرده اســت اما تمام ميوه هايي كه با آب 
فاضلاب آبياري و از كودهاي شيميايي غيراستاندارد و فراوان 
رشــد يافته اند، داراي نيترات هستند كه براي بدن بسيار مضر 

است و شامل چند ميوه محدود نخواهد شد. 

    واكس هاي غيراستاندارد
محمدحســين محمدي، عضو انجمن كودهاي آلي و زيستي 
و مشاور اقتصادي ســازمان نظام مهندسي كشاورزي تهران 
نيز درباره اســتفاده از واكس پارافين مي گويد: در تمام دنيا 
براي اينكه ميوه داراي قارچ و باكتري نشود از يكسري واكس 
اســتفاده مي كنند اما در ايران به دليل اينكــه در اين زمينه 
نظارت نمي شود از واكس هاي غيراستاندارد چيني و آغشته 
به پارافين اســتفاده مي كنند كه مضر هســتند و مي توانند 
خسارت هاي جبران ناپذير ايجاد كنند كه اين موضوع بيشتر 
براي نگهداري چند ساله ميوه ها استفاده مي شود اما در ايران 
براي ميوه هاي تازه خوري نيز جهت نما پيدا كردن، استفاده 

مي شود و نبايد چنين اتفاقي رخ دهد. 

    فروش دو برابري در بازار
يكي از اين كشاورزان دماوندي نيز در گفت وگو با »كسب و كار« 
درباره واكس زدن و استفاده پارافين در سيب مي گويد: ما از 
واكس زدن ميوه ها به ويژه ســيب گلايه داريم مثلا بنده كه 
چندين تن ســيب توليد مي كنم هميشه سعي كرده ام وقتي 
ميوه ها،  كاملا مي رسد، براي چيدن و فروش آن اقدام كنم ولي 
برخي توليدكنندگان مركبات، سيب را زودتر از زمان برداشت 
مي چينند و با واكس زدن، رنگ سيب ها را به رنگ قرمز براق 
تبديل و به بازار عرضه مي كنند. علوي تاكيد مي كند كه فروش 
ميوه هاي واكس زده به ۲ برابر قيمت در بازار رايج است و ادامه 
مي دهد: ما كه زمان چيدن سيب ها را رعايت مي كنيم و ميوه 
خوب دست مردم مي دهيم بايد محصولاتمان را كيلويي ۵00 
تا ۶00 تومان بفروشيم ولي توليد كنندگان سيب هاي واكسي، 
محصول خود را دو برابر مي فروشــند چون ســيب هاي آنان 

براق تر و خوش رنگ تر است. 

واكسميوهسرطانزاست

سيب هاي آلوده!

داده هــاي جديد مركز آمــار ايران از 
كاهش نرخ بيكاري و رشد نرخ اشتغال 
زنان خبر مي دهد اما بــا يك نگاه به 
آماري كه اين مركز منتشر كرده است 
متوجه اين موضوع مي شويم كه سهم 
اشــتغال زنان طي يك روند پنج ســاله به ويژه دوران ركود 
اقتصادي، در برخي از بخش هاي اقتصــادي يا تغيير نكرده يا 
به طور معناداري كاهش يافته اســت. نكته جالبي كه در اين 
ميان در گزارش مركز آمار ايران مي توان مشاهده كرد، كاهش 
شديد سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي است. مركز آمار 
نشان مي دهد كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي طي 
پنج سال گذشته همواره روندي نزولي داشته است. بخشي كه 
غالبا به دليل مشاركت زنان روستايي در امور اقتصادي خانواده، 
اشتغال زنان در آن از اهميت بيشتري برخوردار است. در حالي 
كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي در تابستان سال 89 
بيش از يك ميليون و 77 هزار نفر بوده اما اين رقم در تابستان 
90 به 9۶3 هزار و 81۲ نفر، در تابستان 91 به 9۶1 هزار و ۵۶7 
نفر، در تابســتان 9۲ به 8۵0 هزار و ۶79 نفر و در تابستان 93 
با افت قابل توجهي به 7۶۶ هزار و 8۲0 نفر رســيده است. اين 
ارقام بيانگر آن است كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي 
از تابستان سال 89 تا 93 منفي ۲8/8 درصد كاهش يافته است. 

    محروميت زنان كشاورز از حمايت قانوني
به گفته محبوبه رنجبر، عضو خانه كشاورز ايران زنان كشاورز 
در ايران از عدم حمايت هاي قانوني رنــج مي برند. او در ادامه 
صحبت هاي خود به قانون كار ايران اشاره مي كند و مي گويد: 
در قانون كار ايران كه كارفرمايان در همه بخش هاي صنعتي، 
توليدي و كشاورزي موظف به رعايت آن هستند، ذكر شده هر 
شخصي كه در يك كارگاه بنا به درخواست كارفرما يا نماينده 
او كار مي كند، كارگر محسوب مي شــود و قانون كار درباره او 
بايد اجرا شود. اين فعال حوزه كارگري معتقد است كارگاه نيز 
همان محل توليد يا خدمات است و بر اين اساس كشاورزان زن 
نيز به عنوان كارگر شناخته مي شــوند و بايد طبق قانون كار با 
آنان برخورد شود. براساس گفته هاي رنجبر، زنان كشاورزي كه 
روي زمين خود كار مي كنند، كارفرماي خود هستند و مابقي 
زنان كشاورز لازم است از حمايت هاي گفته شده در قانون كار 
برخوردار باشند. قانوني كه دولت مجري آن است و نمايندگان 

كارگري بايد ناظر آن باشند. 

    زنان كشاورز و بحران امنيت شغلي
اين كارشناس حوزه كشاورزي بر اين باور است كه كشاورزان زن 
نيز مانند ســاير كارگران ايران از مشكل نبود امنيت شغلي رنج 
مي برند اما مشكلات  زنان كشاورز در زمينه امنيت شغلي از ساير 
كارگران بيشتر است و تاكيد مي كند كه با توجه به محدوديت هاي 
اجتماعي ناشــي از زندگي در جوامع سنتي و محل زندگي اين 
كارگران كه اغلب در روستاهاســت و نوع حرفــه آنان كه جزو 
مشاغل يدي محسوب مي شــود، فرصت چنداني براي اشتغال 

آنها در مشاغلي خارج از حوزه كشــاورزي نيست. رنجبر ديگر 
مشــكلات زنان در حوزه كشــاورزي را اين طور عنوان مي كند: 
مشاغل كشــاورزي تنها مربوط به چند ماه از ســال است و اين 
كشاورزان با خطر دائم بيكاري و عدم يافتن شغل در فصول كار 
مواجه هستند.  اين عضو خانه كشاورزي ورشكستي بخش هايي از 
كشاورزي ايران به دليل واردات بي رويه و كاهش نياز بازار داخلي به 
محصولات داخلي كشاورزي را نيز تهديدي مضاعف براي امنيت 
شغلي كشاورزان و به ويژه كشاورزان زن مي داند. اين فعال كارگري 
در ادامه با اشاره به اينكه علاوه بر آنكه زنان كشاورز و روستايي با 
مشكلاتي همچون سوء تغذيه و مردسالاري نيز روبه رو هستند و 

در كشور از پيشروان توسعه كشاورزي هستند ولي درآمدهاي 
مشخصي از اين بخش عايدشان نمي شود. 

    محيط كار غيربهداشتي
به گفته رنجبر، اگر چه به دليل غيربهداشــتي بودن محيط كار، 
سلامت جسمي كشاورزان در ايران همواره در خطر است ولي خطر 
ابتلا به بيماري براي كشاورزان زن مي تواند بيشتر از مردان باشد 
چرا كه براساس يك تقسيم كار نانوشــته در مشاغل كشاورزي، 
مردان بيشتر در قســمت هاي صنعتي و ماشيني توليدات و زنان 
بيشتر در بخش هاي سنتي و يدي مشــغول به كار هستند. علاوه 

بر اين بســياري از اين زنان در صورت بارداري تا چند روز پيش از 
زايمان به كار مشغول هستند و با فاصله كمي پس از آن نيز مجددا 
به كار مشغول مي شوند. مساله اي كه همزمان سلامت مادر و فرزند 
را تهديد مي كند و مي تواند در زمره مشــكلاتي محسوب شود كه 

مختص زنان كشاورز است. 

    كشاورزان زن بازنشسته نمي شوند
رنجبر در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به اين موضوع كه زنان 
كشاورز در صورت عدم برخورداري از بيمه، حق بازنشستگي نيز 
ندارند، مي گويد: كارگراني كه در مشاغل سخت كار مي كنند، 

مي توانند در صورت اشتغال متوالي به مدت ۲0 سال يا اشتغال 
غيرمتوالي به مدت ۲۵ ســال از اين حق برخوردار شوند اما به 
نظر مي رسد كار متوالي و طولاني مدت زنان كشاورز در شرايط 
سخت و طاقت فرســا در دسته بندي  اين مشــاغل قرار گيرد؛ 
اگرچه براي كارگران فصلي سنوات براساس ميزان اشتغال در 
ماه هاي سال محاسبه خواهد شد ولي به هر صورت زنان كشاورز 
در صورت برخورداري از بيمه و حمايــت قانوني مي توانند به 
برخورداري از حقوق بازنشســتگي و آرامش نسبي در دوران 
كهنسالي خود اميدوار باشــند؛ اميدي كه امكان تحقق آن در 
شرايط فعلي براي بسياري از اين زنان كمرنگ به نظر مي رسد. 

»كسبوكار«عدمامنيتشغليدربخشكشاورزيرابررسيميكند

حکايت رنج زنان کشاورز و سکوت دولت
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گردشگری

از ابتداي خلقت، بشــر برای شناســايي 
اين جهان ناشناخته كنجكاو بوده است 
و هنوز بعد از گذشــت قرن ها، اكتشافات 
و پيشرفت ها هنوز انســان، اين موجود 
سيري ناپذير موفق نشده است تمام گوشه 
و كنار اين زمين بي همتا را كشف كند و همچنان هستند انسان هايي 
كه جا پاي گذشتگان خود مي گذارند تا به كشف و جست وجوي اين 
عالم ناشناخته دست پيدا كنند. تلاش براي حركت و كنجكاوي اين بار 

از سوي دو برادر ايراني به نام هاي عبدا... و عيسي اميدوار آغاز شد. 
اين دو برادر محقق و پژوهشگر نزديك به نيم قرن پيش، زماني كه 
هنوز دنيا به اين درجه از پيشرفت نزديك نشده بود با ابتدايي ترين 
وسايل ممكن و جسارتي قابل تحسين، قدم برداشتند براي كشف 
جهان ناشناخته كه هر لحظه اش خاطراتي اســت كه هنوز بعد از 
گذشت بيش از 50 سال، بازديدكنندگان بســياري را براي ديدن 
دستاوردهاي اين سفر به موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد 

مي كشاند. 
عيسي و عبدالله اميدوار، دو برادر پژوهشگر ايراني در سال 1333 با 
همتي عالي عزم كردند تا تمام ناشناخته هاي جهان را كشف كنند. 
اين دو برادر، پنجاه و نه ســال قبل با توجه به اينكه امكانات سفر در 
ابتدايي ترين وضع ممكن بود با روحيه اي كنجكاو و عاشق خطر، با 
دو موتور سيكلت و پنجاه دلار پول نقد از تهران به مشهد و بعد مشرق 
زمين و بعدتر اكثرنقاط دنيا سفر كردند. برادراني كه علاوه بر روحيه 
ماجراجويي، قصد اصلي شان شناساندن فرهنگ ايراني به ساير اقوام و 

كشورها و برپايي نمايشگاه هايي از فرهنگ ايراني بود. 
 مــوزه بــرادران اميــدوار، واقــع در مجموعــه تاريخــي 
كاخ-موزه سعدآباد تهران، گنجينه اي از دستاوردهاي سفر اين دو 
برادر محقق، شامل عكس ها، فيلم ها و لوازم سفر است. اين دو برادر 
از صحراي سوزان آفريقا تا جنگل هاي ناشناخته آمازون، از سرماي 
قطب شمال تا قاره هاي آمريكا، اروپا، استراليا را زير پا گذاشتند و از 
نخستين آسيايي هايي بودند كه در سال 1345 همراه گروه علمي 
كشور شيلي، سفر به ششمين قاره ناشــناخته جهان، يعني قطب 

جنوب را تجربه كردند. 

  ماركوپولوهاي ايراني
نخستين سفر اين دو برادر ماجراجو يا ماركوپولوهاي ايراني، 7 سال به 
طول انجاميد و در سال 1340 به ايران بازگشتند و پس از آن بعد از سه 

ماه، به شوق كشف جذابيت ها و يافتن تشابه و تفاوت ملل هاي مختلف 
با اتومبيل سيتروئن 2 سيلندر، از طريق كويت و عربستان سعودي 
رهسپار آفريقا شدند و 3 سال به كشف و جست وجو پرداختند. حاصل 
اين سفر عكس ها، فيلم هاي مستند، اشيا و لوازم زندگي قبايل و اقوام 
آفريقايي بود كه هم اكنون در موزه برادران اميدوار، براي بازديد عموم 
قابل دسترس است. موزه برادران اميدوار شامل مجموعه اي از  آلات 
و ادوار شكار انسان هاي بومي، اســكيموها، آمازون و آفريقا، ظروف 
سفالي از فرهنگ اينكا، حشرات و پرندگان تاكسيدرمي شده،  آلات 
موسيقي قبايل بدوي، سنگواره ها، فســيل ها، مرجان ها و جانوران 
دريايي متعلق به ميليون ها سال پيش و عكس هايي از تمدن هاي 

مختلف و ناشناخته است. 
عبدا... اميدوار در پايان سفر ده ساله شان در كشور شيلي ماند. او در 
حال حاضر سردبيري دو مجله سينمايي، سياحتي را در شهر سانتياگو 
بر عهده دارد و از بنيانگذاران يكي از مراكز سينمايي در اين شهر است. 
عيسي اميدوار، اما در تهران زندگي مي كند و يكشنبه اول هر ماه در 
موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد، حضور پيدا مي كند و به 
سوالات بازديدكنندگان و دانشــجوهاي گردشگري و جهانگردي 
پاسخ مي دهد. موزه برادران اميدوار نخســتين موزه جهانگردي و 
پژوهشي است كه در روز پنجم مهر ماه سال 1382 افتتاح شد. شايد 
به جرات مي توان گفت: نسل حاضر احتياج مبرمي به شناخت اين 
تجربيات و دريافت قدرت جسارت دارد. دور از ذهن نيست گمشده 
نسل حاضر اعتماد به نفس و جرات باشد كه در بازديد اين موزه و ديدن 
فرهنگ هاي مختلف و جسارت اين دو برادر كه با ابتدايي ترين وسايل 
ممكن به قلب حادثه رفتند و از ديدار با اتفاقات پيش رو نهراسيدند تا 
بسته كاملي از تجربيات و تشابه و تفاوت فرهنگي، قومي را در اختيار 

نسل حاضر قرار بدهند، به دست آيد. 
و به قول آقاي عيسي اميدوار: »قصد ما انجام يك عمل قهرمانانه، يا 
ثبت ركورد و... نبود. هرچند كه خود اين عمل بالذات قهرمانانه بود 
و خيلي جاها هم جزو نخستين كساني بوديم كه كار خاصي انجام 

داديم.«
مي توانيم در اين پاييز شــگفت انگيز، هم از طبيعت مجموعه كاخ 
سعدآباد لذت ببريم و هم با بازديد از موزه برادران اميدوار، اندكي بر 
معلوماتمان از فرهنگ اقوام ديگر و اندكي بر جسارت و كنجكاوي 
خود بيفزاييم و همچنين با شــناختن دو برادر پژوهشگر ايراني و 
درك تجربيات آنها، باز هم مفاخر ايران و تلاش هاي بي وقفه شــان 

را ارج بنهيم. 

برادران اميدوار، دو محققي که جهان را با ابتدايي ترين وسايل سياحت کردند  

كشف نقاط گردشگري جهان در نيم قرن پيش

هوای ســبك و مرطوب پاييزی آدم را 
مجبور می كند حتی برای مدتی كوتاه 
و اندك هم شده كوله  بار سفر را ببندد و 
سری به مناطق گردشگری اطراف بزند. 
برای بازديد از جاذبه های گردشگری 
استان نيازی به خرج كردن هزينه فراوان يا سپری كردن زمان 
زياد نيست. كافی است همت كنيم و برای يك روز هم كه شده، 
دل و روحمان را به كوه و دشت و جنگل بسپاريم تا از دغدغه های 

تمام نشدنی زندگی روزمره جدا شويم.
پيشنهاد »كسب و كار« برای گذراندن روزهای پاييزی، ديدار از 
جنگل ابر شاهرود است. سفر به جنگل ابر برای همه كسانی كه 
برای اولين بار به اين جنگل پا گذاشته اند، تجربه بسيار متفاوتی 
است. البته اين سفر برای آنها كه می خواهند راه رفتن روی ابرها 
را تجربه كنند، هيجان انگيزتر خواهد بود. اگر سرتان شلوغ است 
و اوقات كاری شما اجازه اختصاص دادن زمان زياد برای تفريح، 
به شما نمی دهد، می توانيد در هر منطقه ای از استان كه هستيد 
صبح خيلی زود راه بيفتيد و بعد از سپری كردن حداكثر زمان 
5تا 6 ساعت وارد اين منطقه شويد. همچنين می توانيد از تورهای 
متنوعی كه در همه ايام ســال به ويژه بهار و تابستان، اقدام به 
جابه جايی گردشگران به اين منطقه می كنند، استفاده كنيد. 
با يك جست وجوی كوتاه در سايت های اينترنتی می توانيد از 
اطلاعات زمان برگزاری اين تورها مطلع شــويد و با آنها تماس 
بگيريد. به ياد داشته باشيد كه اگر به همراه دوستان و آشنايان به 
اين منطقه سفر می كنيد و می خواهيد از قسمت های بكر وسط 
جنگل ديدن كنيد، حتما يك همراه و راه بلد را با خود ببريد چون 
ممكن است راه را گم كنيد و سفر بر شما تلخ شود. اين را هم بدانيد 
كه در اعماق جنگل ابر اثری از انسان ديده نمی شود. همچنين 
قبل از رفتن، حتما از وضعيت هوا باخبر شويد. چون ممكن است 
به دليل بارندگی، امكان جنگل گردی وجود نداشته باشد و باران 
زمين را لغزنده كرده باشد و شما نتوانيد در مسيرهای باريك تر 
به راحتی به راهتان ادامه دهيــد. اين جنگل در 45 كيلومتری 
شمال شاهرود، در مسير جاده شاهرود به علی آباد، از خاور به 

جنگل اولنگ، از جنوب به كوه قاسم و كوه ابر و 

قطری و از باختر به كوه يخام و تكيانو محدود است.

  چرا جنگل ابر روی ابرها سوار است؟
جنگل ابر درمحلی واقع اســت كه از ضخامت كوه های البرز 
كاسته می شود و ابرهای گرفتار در پشت اين ديواره از لابه لای 
دره ها به سمت جنوب سرازير می شوند، به همين خاطر تقريبا 
از بعدازظهر تا نيمه های شب با سرد شدن هوا، چنان می نمايد 
كه جنگل به روی ابرها سوار شــده است. مجاورت دو ناحيه 
كم فشار و پرفشــار )دشــت گرگان و منطقه ابر( باعث شده 
هروقت زمين انرژی می گيرد، ابرها جابه جا شوند و به نظر برسد 
كه ابرها از آسمان به زمين می آيند. اين منطقه از آن جهت كه 
جغرافيايی خاص دارد و دو منطقه كم ارتفاع و بلند را در كنار 
هم قرار داده، دارای اهميت است به طوری كه شاهد تشكيل 
اقيانوس ابر در اين منطقه هستيم كه پديده كم نظيری در دنيا 

محسوب می شود. 

  تابستان های معتدل برای تفريح
حتی اگر هوس كرديد در روزهای تابستان به اين جنگل سری 
بزنيد، بايد بدانيد كه دمای هوای آنجا حتی در روزهای تابستان 
هم پايين است و متوســط حداكثر دما 20 و حداقل 6 درجه 
سانتی گراد است. دليل اين مساله ارتفاع زياد جنگل از سطح دريا 
است. اتفاق جالبی كه در اكوسيستم منطقه ای اين جنگل وجود 
دارد، تداخل منطقه بيابانی و جنگلی است. به طوری كه می توان 
برگ های درختان پهن را كه مخصوص مناطق جنگلی است، در 

كنار درختان سوزنی برگ كه به مناطق نيمه بيابانی تعلق 
دارند ديد. مشهورترين درخت منطقه اورس است. 

درختی با ريشــه های بلند كــه روی زمين 
می خزد.

  چشمه های ابر
اولين چشــمه ای كه بعد از يك جنگل نــوردی مداوم 
5ساعته به ســمت جنوب می بينيد، چشمه آبشار است. 
از ديگر چشــمه های دائمی منطقه می توان به چشــمه 
»آلوچال« و »آب شرش« اشاره كرد. به غير از اين آبشارها، 
آب قابل آشاميدنی ديگری در اين جنگل وجود ندارد و 
شما بايد آب مصرفی تان را به همراه داشته باشيد.جنگل 
زيبا و خوش  آب و هوای ابر با 35 هزار هكتار وســعت در 
ادامه جنگل های سرسبز شمال كشور است. اين جنگل 
در نزديكی روســتاهای ابر، شــيرين آباد و خاك پيرزن 

واقع شــده و تقريبا مرز استان سمنان و 
استان گلســتان است و در 

پاييز طبيعت زيبايی را از رنگ نارنجی و زرد و به نمايش 
می گذارد.

  هزينه تورهای پايیزی جنگل ابر
تور سه روزه طبيعت گردی جنگل ابر كه شامل پياده روی 
در جنگل و مستقر شدن در كمپ های محلی است، حدود 
345هزار تومان قيمت دارد و مســافت470 كيلومتری 
تهران تا روســتای ابر نيز با وســيله نقليه بدون توقف 8 
ساعت است. سفر جنگل ابر شامل شهر شاهرود، بارگاه 
بايزيد بسطامی، شهر بسطام، شيخ خراقان، روستای ابر، 
 مراتع و جنگل های مشرف به استان گرگان 

است.

روزهای زرد و نارنجی پاييز را به جنگل ابر برويد 

راه رفتـن روی ابرها
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استان ها

آوازه ی پل بسیج اردبیل در کشور
پیشرفت ۸۰ درصدی بزرگترین 
پروژه مدیریت شهری شمالغرب 

کشور در اردبیل
 پروین حسینی / اردبیل - شهردار اردبیل از 
پیشــرفت فیزیکی 80 درصدی پل بسیج در 
طی یکسال خبر داد و گفت: سرعت و کیفیت 

در این پروژه زبانزد شده است.
| به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شهرداری 
اردبیل، محمود صفری با بیــان اینکه پروژه 
پل بسیج به عنوان بزرگترین پروژه مدیریت 
شهری شمالغرب کشــور به لحاظ سرعت در 
عملیات اجرایی زبانزد شده است، اظهار کرد: 
طی روزهای اخیر جمعی از اعضای شــورای 
شــهر زنجان و مسئولان شــهرداری زنجان 
جهت بازدید از این پروژه به اردبیل آمدند که 
سرعت و کیفیت طرح مورد توجه میهمانان 

قرار گرفت.
وی با بیان اینکه پل بسیج با احتساب رمپ ها 
و لوپ ها به طول 8 کیلومتر اســت ادامه داد: 
پل بسیج بعد از ۱۱ ماه به پیشرفت فیزیکی 
80 درصد رسیده است و عملیات عمرانی در 
این طرح به صورت شــبانه روزی ادامه دارد. 
تلاش می کنیم تا پل بسیج، شهریور ماه زیربار 

ترافیک برود.
شهردار اردبیل بیان کرد: این پل متشکل از ۴ 
تقاطع غیرهمسطح به صورت روگذر و زیرگذر 

و همچنین دارای ۴ لوپ و ۲0 رمپ است.
صفری با اشــاره به تقاطع ها اضافه کرد: کل 
اعتبــار در نظر گرفته برای پروژه پل بســیج 

۷00میلیارد تومان است.
وی در ادامــه با اشــاره به ســایر پروژه های 
مدیریت شــهری نیز گفت: تمام پروژه ها در 
نقاط مختلف شهر در حال انجام  بوده و تمام 
تلاش شهرداری و شورای شهر تزریق به موقع 
اعتبارات جهت ســرعت در عملیات عرمانی 

پروژه ها است.

بازدید دانشــجویان رشــته 
بهداشت محیط ساوه از تصفیه 

خانه فاضلاب این شهر

سید محسن موسوی: ۳۵ نفر از دانشجویان 
رشته بهداشت محیط دانشگاه علوم پزشکی 
شهرستان ســاوه از تصفیه خانه فاضلاب این 

شهر بازدید کردند.
در این بازدید که در اردیبهشت ماه برگزار شد 
،کارشناسان شــرکت آب و فاضلاب شرکت 
آب و فاضلاب شهرستان ساوه ، روند تصفیه 
فاضلاب و قسمت های مختلف تصفیه خانه را 

برای دانشجویان تشریح کردند.

مدیرکل بهزیستی ایلام
افزایش ۴۴ درصدی تســهیلات 
اشتغال جامعه هدف بهزیستی ایلام

ایــلام از افزایش ۴۴ درصــدی اعتبار تخصیص 
تسهیلات اشتغالزایی جامعه هدف این اداره کل 
طی سال گذشته نسبت به سال ماقبل آن خبر داد.

حســین نورعلیوند روز سه شــنبه با اعلام این 
خبر اظهار کرد: ســال گذشــته مجموع اعتبار 
تخصیصی اشتغال جامعه هدف زیر پوشش ۲هزار 
و ۳8۲میلیارد ریال بوده که نسبت به سال ماقبل 
آن که میزان یک هزار و ۶۵۵میلیارد ریال بوده، 

رشد داشته است.
وی افزود: یکی از مهمترین برنامه های این اداره 
کل در راستای استقلال مالی و خودکفایی جامعه 
هدف طی ســال های اخیر حمایت از طرح های 

اشتغالزایی مددجویان تحت پوشش بوده است.
مدیرکل بهزیستی ایلام با ذکر اینکه این تسهیلات 
تاکنون به یک هزار و ۳۶۴ نفر از مددجویان، افراد 
دارای معلولیت و بهبود یافتگان پرداخت شــده، 
بیان کرد: پرداخت تســهیلات اشتغال به جامعه 
هدف توسط بانک مرکزی تا پایان خردادماه تمدید 
شده و همچنان ادامه دارد. نورعلیوند عنوان کرد: 
این تسهیلات در زمینه های خدمات، کشاورزی، 
کســب و کار و غیره بوده که با سرانه یک میلیارد 
ریال تا یک میلیارد و ۵00میلیون ریال به جامعه 

هدف پرداخت شده است.

اخبار

روح الــه عبدالعلی زاده – 
تبریز؛استاندار آذربایجان 
شرقی با بیان اینکه هر گونه 
فعالیت فرهنگی با اتکای 
صرف به بودجــه دولتی و 
بدون مشــارکت مردم ابتر می ماند، گفت: فعالیت 
بنیاد فرهنگ، هنر و ادب آذربایجان به زودی رونق 

می گیرد.
مالک رحمتی در جلســه نظارت ستادی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اســلامی استان با حضور مدیرکل 
نهاد کتابخانه هــای عمومی و مدیــر کانون های 
فرهنگی و هنری مساجد با اشاره به تاکیدات موکد 
رهبر معظــم انقلاب بر مســایل فرهنگی در طول 
دهه های گذشته افزود: اگر فرمایشات آقا را درک 
می کردیم، امروز با این شــدت از جنگ ترکیبی و 
شناختی تمام عیار دشــمن مواجه نبودیم. وی با 
تاکید بر اینکه در کنار اولویت های اقتصادی نباید 
از مســایل فرهنگی غفلت کنیم، اضافه کرد: عقب 
ماندگی های تاریخی عرصه فرهنگ ضرورت نگاه 

عمیق به آن را می طلبد. 
وی با تقدیر از تلاش نهادهای فرهنگی استان گفت: 
با این وجــود نمی توان در ایــن عرصه به وضعیت 
موجود اکتفا کرد، بلکه باید به افق های دوردست 

متوجه بود.
نماینده عالی دولت در آذربایجان شرقی تاکید کرد: 
برای فعالیت های فرهنگی، هنری و ادبی نیازمند 
برنامه تحولی جدی و تغییر نگاه هستیم تا شرایط را 

عادی درک نکنیم.
وی با اشاره به اینکه نظام هماهنگ و یکپارچگی در 
بین نهادهای فرهنگی متنوع و  متکثر استان باشد، 
بیان کرد: مساجد استان با برخورداری از امکانات 
فیزیکی و فضای معنوی، بهترین بستر برای طراحی 
و اجرای برنامه های متنوع فرهنگی، هنری، ادبی 

و  معرفتی است.
*** دستور استاندار آذربایجان شرقی برای تامین 
زمین مسکن هنرمندان/ در حوزه رسانه هر چقدر 

کار شود، کم است
رحمتی با تاکید بر لزوم گسترش موسسات قرآنی 
در سطح اســتان به هر شــکل ممکن برای ارایه 

خدمات بــه نوجوانــان و جوانان و جــاری کردن 
فرهنگ قرآنی در همه شــئون زندگــی ادامه داد: 
در حوزه رسانه نیز هر چقدر کار کنیم، جا دارد. وی 
بیان کرد: تقویت رســانه های مرجع و بازگرداندن 
مرجعیت به رسانه های  شناسنامه دار با هدف جلب 

اعتماد مردم از نیازهای رسانه ای استان است.
استاندار آذربایجان شرقی در این جلسه همچنین 
در گفت و گو با مدیرکل راه و شهرســازی استان 
دستور داد زمین مورد نیاز مسکن هنرمندان جهت 
ارایه برای ساخت گروهی یا خودساخت واحد های 

مسکونی تامین شود.
رحمتی که قبل از جلســه از بخش های مختلف 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی 
بازدید می کرد، اضافــه کرد: صندوق اعتباری هنر 
بستر خوبی برای حمایت از فعالان فرهنگی، هنری، 

قرآنی و رسانه ای استان است.
**** تحول گرایــی در عرصــه فرهنــگ و هنر 
مهمترین رویکرد اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

در سال ۱۴0۳
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی 
در جلســه نظارت ســتادی که با حضور استاندار 
آذربایجان شرقی برگزار شد، تحول گرایی در عرصه 
فرهنگ و هنر را مهمترین رویکرد اداره کل فرهنگ 

و ارشاد اسلامی در سال ۱۴0۳ عنوان کرد.
“سیدمحمدحسین بلاغی« در ابتدای این نشست، 
کلان محورهای سیاســتگذاری و برنامه ریزی در 
حوزه فرهنــگ در دولت مردمی را شــامل تعالی 
فرهنگ، پیشرانی فرهنگ، مردمی سازی فرهنگ، 
توســعه متوازن فرهنگی و عدالت فرهنگی عنوان 
کرد. وی افزود: ما اداره کل را پیشــران و پیشــرو 
حوزه فرهنگ می دانیم و طراحی هــای  ما در این 
حوزه شامل فرهنگ در نسبت با مبانی، فرهنگ در 
نسبت با خود و فرهنگ در نسبت با جامعه تنظیم 
شده است تا یک بسته کامل طراحی فرهنگی و همه 

جانبه داشته باشیم.
بلاغی گفت: برنامه ریزی ها در این حوزه به صورتی 
انجام شــده که کارهای خنثی در اداره کل انجام 
نمی گیرد و نقطه زنی می کنیم و ســمت و ســوی 
کارهای این اداره کل در جهت تنظیم گیری و جهت 
دهی ساماندهی شده اســت. وی با اشاره به برخی 
فعالیت های این اداره کل، تصریح کرد: این اداره کل 
در بیش از ۴0 مجموعه، کارگروه، شورا و جلسات  
مســئولیت اجرا و یا عضویت داردو در مجموع  9۳ 
نوع مجوز  از طرف اداره کل صادر می شود که ۶۳ 
عنوان مجوز به صورت مستقیم  از سوی اداره کل 
صادر می شود و ۳0 عنوان نیز مقدمات آن در اداره 

کل ایجاد شده و از طریق وزارت صدور نهایی انجام 
می گیرد.

وی به میزان اعتبارات هزینه ای و فرهنگی و اعتبار 
ابلاغی فرهنگی  اداره کل اشاره کرد و گفت:در حال 
حاضر در سطح استان ۵8 هزار مترمربع فضای در 
حال بهره برداری و 8 پروژه در حال احداث داریم که 
سه پروژه، پروژه ملی است.  پروژه تالار مرکزی شهر، 

پروژه موزه هنرهای معاصر و پروژه مقبره الشعرا.
وی تاکید کرد: پروژه مقبره الشعرا مهمترین پروژه 
این اداره کل اســت که با تخصیص اعتبار در سفر 
اســتانی اول رئیس جمهوری محتــرم این طرح 
پیشرفت خوبی داشته است و امیدواریم بتوانیم  با 
تکمیل این طرح صفحه زرینی بر دفتر فعالیتهای 

فرهنگی و هنری استان بیافزاییم.
بلاغی با اشــاره به پروژه تالار مرکزی تبریز گفت: 
پیشرفت این طرح کمتر از ۳0 درصد است و نیازمند 
اعتبار ویژه ای هســتیم تا طرح به مرحله تکمیل 

سوق یابد.
وی تعداد رسانه های استان را ۵8۲ عنوان و تعداد 
روزنامه های در حال انتشــار اســتان را ۱9 عنوان 
برشمرد و گفت: از  ظرفیت رسانه ای خوبی در سطح 

استان برخوردار هستیم.
بلاغی افزود: در حال حاضــر تبریز به عنوان قطب 
صنعت چاپ کشــور مطرح است و همچنین ۴۲۲ 
مجموعه چاپی در استان فعال هستند اما به دلیل 
استهلاک ماشــین آلات نیازمند ایجاد تسهیلات 

برای بازسازی این بخش هستیم.
وی کتب تالیف شده در اســتان در سال ۱۴0۲ را 
شامل ۱۷۵8 عنوان صدور مجوز برشمرد و برگزاری 
نمایشگاه  کتاب و رسانه را از نقاط قوت فعالیت های 

حوزه فرهنگ و ادب و رسانه عنوان کرد.
بلاغی تصریح کرد: قــرارگاه شــهیدآوینی برای 
فعالیتهای فرهنگــی در جبهــه فرهنگی انقلاب 
تنظیم شــدهکه برای تقویت بنیه فرهنگی هنری 
علی آلخصوص در شهرســتان هــا اقدامات خوبی 
انجام شده و امیدواریم اتفاقات خوبی از این طریق 
رقم بخورد. استاندار آذربایجان شرقی در این بازدید 
یک ســاعته از تلاش مدیران و کارکنان اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی استان  قدردانی کرد.
افتتاح اولین نمایشگاه روایت تاریخ تجارت تبریز از 

دیگر بخش های این بازدید بود.

استاندار آذربایجان شرقی در بازدید از اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی:

کار فرهنگی بدون مشارکت مردم ابتر است

مدیرکل صمت ایلام:
صدور ۱۲۰ فقــره پروانه بهره 
برداری واحدهــای تولیدی و 

صنعتی ایلام
  ایــلام- مدیــرکل صمــت ایــلام از صدور 
۱۲0 فقره پروانــه بهره بــرداری واحدهای 
 تولیدی و صنعتی اســتان در دولت سیزدهم 

خبر داد.
محمدرحیمــی در بازدیــد اســتاندار ایلام 
از اداره صمــت اظهــار داشــت: مجموعــه 
صنعت، معــدن و تجارت اســتان ایلام تمام 
تلاش خود را برای تحقق شــعار سال،  که از 
 وظایف ذاتی این دســتگاه نیز می باشد، بکار 

خواهد گرفت.
وی افــزود: در دولت ســیزدهم  ۶۴9 فقره 
جواز تاسیس و ۱۲0 فقره پروانه بهره برداری 
واحدهای تولیدی و صنعتی در استان صادر 

شده است.
مدیــرکل صمــت ایــلام گفــت: صــدور 
مجــوزات مذکــور، زمینه اشــتغال ۱۷80 
 نفر را بصــورت مســتقیم و قطعــی فراهم 

کرده است.
محمدرحیمی یکی دیگر از برنامه ها و فعالیت 
های صمت ایلام را احیــای واحدهای راکد و 
غیر فعال دانست و بیان داشت: در این مدت 
۴8 واحد تعطیل و غیر فعال، احیاء و به چرخه 

تولید بازگشته اند.
در پایان این بازدید، استاندار ایلام نیز خواستار 
توجه بیش از پیش به امر تولید و ایجاد اشتغال 

در استان شد.

استفاده از دستگاه ریشه بر توربینی 
در شبکه فاضلاب استان اصفهان

دســتگاه ریشــه بــر توربینی که توســط 
یکــی از کارکنان آبفــای اســتان اصفهان 
تولیدشــده اســت، در شــبکه فاضــلاب 
 برخی از شــهرهای اســتان مورد اســتفاده 

قرار می گیرد.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان با اشــاره 
به اختراع دســتگاه ریشــه بــر توربینی در 
اصفهان اعلام کرد: در دوســال گذشته این 
دســتگاه توســط یکی از کارکنان آبفا تولید 
شد و استفاده از این دســتگاه باعث کاهش 
هزینه و وقوع حوادث در شــبکه فاضلاب در 
 شهرهای ورزنه، خمینی شــهر و بهارستان 

شده است.
حســین اکبریان با بیان اینکه این دســتگاه 
علاوه بر حذف ریشــه ها قادر است رسوبات 
موجــود در جداره شــبکه هــای فاضلاب 
را نیز از بیــن ببرد، اعلام کــرد: یکی دیگر از 
کاربردهــای این دســتگاه حذف رســوبات 
اســت که این امر از خوردگی شبکه فاضلاب 
جلوگیری می کند و عدم خوردگی شــبکه 
 فاضلاب نقــش بســیار مهمــی در کاهش 

حوادث دارد.
وی در خصوص نفوذ ریشــه هــای درختان 
در داخــل لوله هــای فاضلاب گفــت: ورود 
ریشــه درختان به شــبکه فاضلاب ســبب 
می شــود تا مجرای فاضلاب ها بســته شود 
و فاضــلاب از کف خانه هــا بالا بزنــد، این 
در حالیســت که با اســتفاده از این دستگاه 
 دیگــر کمتر شــاهد وقوع چنیــن حوادثی 

خواهیم بود.
مدیرعامــل آبفای اســتان اصفهــان عنوان 
کرد: ایــن دســتگاه قابلیــت ایــن را دارد 
که بازوهــای خــود را به اندازه قطر شــبکه 
هــای فاضــلاب تنظیم کنــد و بــا ورود به 
شــبکه در قطرهــای مختلــف ریشــه و 
 رســوبات موجــود در لولــه هــا را از بیــن 

ببرد.
مدیرعامــل آبفای اســتان اصفهــان اعلام 
کرد: درصــدد هســتیم با اســتفاده هر چه 
بیشــتر از این دســتگاه راندمان شبکه های 
فاضــلاب را در ســطح اســتان افزایــش 
دهیم تــا خدمات آبفــا با کمتریــن هزینه 
 ای بــدون وقفــه در اختیــار مــردم قــرار

 گیرد.

خبر

سید محسن موسوی: مدیرکل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان مرکزی از پایان پروژه آسفالت 
راه روستایی »ماســتر-گونه« شهرستان فراهان 
پس از ۱0 ســال خبر داد و گفت: بــا تکمیل این 
پروژه تمام روستاهای بالای ۲0 خانوار شهرستان 

فراهان از نعمت راه آسفالته برخوردار شدند.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای اســتان مرکزی، مهــرداد جهانی 
اظهار کرد: یکی از اولویت های دولت ســیزدهم 
رفع محرومیت در مناطق کم برخوردار است که 
در همین راستا این اداره کل تلاش های مضاعفی 
به منظور آســفالت راه های روســتایی با اولویت 

روستاهای بالای ۲0 خانوار ترتیب داده است.
وی با اشاره به اینکه طی دو سال گذشته تاکنون 
۳8 روستای بالای ۲0 خانوار استان از نعمت راه 

آسفالته برخوردار شــده اند، افزود: یکی از پروژه 
های نیمه تمام در این بخش، راه روستایی ماستر-

گونه بود که به علت مشــکلات عدیــده از جمله 
کمبود منابع مالی و عدم تخصیص اعتبار به صورت 

نیمه کاره رها شده بود.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
مرکزی ادامه داد: خوشبختانه با پیگیری های به 
عمل آمده این پروژه که از سال 9۳ آغاز به کار کرده 
بود با تخصیص اعتبار عملیات اجرایی آن مجدد 
فعال شده و پس از یک دهه مردم روستای »گونه« 

از نعمت راه آسفالته برخوردار شدند.
جهانی با اشاره اقدامات انجام شده در این مسیر 
یادآور شد: این راه روســتایی به طول ۵ کیلومتر 
در مجموع با اعتباری بالغ بــر ۱۶ میلیارد تومان 
زیرســازی و آسفالت شد؛ در ســال گذشته ۵.۵ 

میلیارد تومان اعتبار به این پروژه تخصیص داده 
شده بود.

وی با بیان اینکه توسعه گردشــگری، مهاجرت 
معکوس، تســهیل در رفت و آمــد کاربران جاده 
ای، ارتقای کیفیــت راه، محرومیــت زدایی و... 
از اهــداف اینگونه پــروژه هاســت، اضافه کرد: 
روســتای »گونه« نیز دارای ۳۷ خانوار بوده که 
با اتمام ایــن طرح تمامی روســتاهای بالای ۲0 
 خانوار شهرســتان فراهان از نعمت راه آســفالته 

برخوردار شدند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
مرکزی با بیان اینکه بســیج ســازندگی نیز در 
تکمیل این طرح مشارکت داشــته و 80 تن قیر 
رایگان در اختیار گذاشته بود، گفت: با اجرای این 
طرح عرض جاده به ۵/۵ متر رســیده و ضخامت 

آسفالت اجرا شده نیز ۶ سانتی متر است. جهانی 
یادآور شد: همچنین در همین ایام راه روستایی 
هفتیــان در شهرســتان تفرش کــه جمعیتی 
بالغ بر ۳۶ خانوار در آن ســکونت داشتند نیز به 
طول چهار کیلومتر با اعتبــار ۲0 میلیارد تومان 
 زیرسازی و آســفالت شــد و مورد بهره برداری 

قرار گرفت.

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، 
به همراه معاون اقتصادی و مالی شــرکت، مدیرعامل 
صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه و برخی 
از دیگر مدیران این صندوق از تعدادی شــرکت های 
سرمایه پذیر فولاد مبارکه در شهرک علمی تحقیقاتی 

اصفهان بازدید کرد.
وی تصریح کرد: از دو سال گذشته ورود به حوزه نوآوری 
و تکنولوژی های جدید به عنوان یک ضرورت و هدفِ 
دارای اولویت در مجموعه فولاد مبارکه تعریف شد و با 
حاکم شدن یک نگاه نو به حوزه نوآوری اتفاقات خوبی 

در این حوزه رقم خورده است.
به گفته طیب نیا، خوشبختانه شــرکت دانش بنیان 

سرمایه پذیر صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد 
مبارکه نیز با ایــن رویکرد، پرســرعت و پرتوان وارد 
میدان شــد و سال گذشــته با حمایت هیئت مدیره، 
اخذ مجوزهای لازم و تعریف بودجه مناسب به حوزه 
سرمایه گذاری خطرپذیر شــرکتی )cvc( ورود کرد. 
مایه خرسندی اســت که اعلام کنیم امروز برخی از 
این ســرمایه گذاری ها به بار نشســته و برخی نیز در 
مراحل اولیه است. وی با اشــاره به اهمیت و ضرورت 
آگاهی کامل هیئت مدیره شــرکت از اتفاقات رخ داده 
در تک تک طرح ها اظهار امیدواری کرد این اقدامات 
مسیر دست یابی به تکنولوژی های فرایندی را هموار 
کند. همچنین با حمایت و هدایت بیشتر کسب وکارها 

توسط صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان که مسیر خود را پیدا کرده، بتوان شاهد 

دستاوردهای بسیار بهتری در آینده نزدیک بود.
مدیرعامل فــولاد مبارکه گفت: در نــگاه اول، تلقی 
دانش بنیان شــدن شــرکت های بزرگ دور از ذهن 
است، ولی دانش بنیان شدن شــرکت های بزرگ به 
این معناست که از شــرکت های کوچک و چابکی که 
می توانند در این حوزه نوآوری داشته باشند، حمایت 
کنند. این اتفاق در فولاد مبارکه رخ داده و دستاوردهای 
آن را می بینیم، اگرچه با رقبای بین المللی در این زمینه 

فاصله داریم.
وی با تأکید بر اینکه شرکت های بزرگ فولادی به طور 

میانگین ۱.۵ درصد و برخی نیز تا ۳ درصد درآمدها را 
در این حوزه هزینه می کنند، گفت: ما با شرکت های 
مطرح فاصله داریم، اما اعداد و ارقام ما از شرکت های 
داخلی بسیار بیشتر است. در برخی موارد حداقل ۲ تا ۳ 
سال به تداوم سرمایه گذاری نیاز است تا دستاوردهای 
آن حاصل شود. امیدواریم امســال شاهد ثمرات این 

حرکت ها باشیم.

ایلام- مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
استان ایلام گفت: سه هزار و ۷۷9 واحد طرح ملی 

نهضت مسکن در ایلام در قالب ۲۷ پروژه اجرایی 
شده است.

حبیب اله محبی در نشست شورای تامین مسکن 
اســتان ایلام اظهار کرد: در حال حاضر ۱۵ پروژه 
طرح ملی نهضت مسکن در شهر ایلام و ۱۲ پروژه 
در سایر شهرستان های اســتان در دست اقدام 

است.
وی با بیان اینکه در مجموع دکتر اجرایی ساخت 
سه هزار و ۷۷9 واحد در این اســتان انجام شده 
است، ابراز کرد: این تعداد واحد از مساحتی بیش 

از ۳۱۲ هزار و ۶8۱ متر مربــع برخوردارند. مدیر 
کل بنیاد مســکن انقلاب اســلامی استان ایلام 
با بیان اینکه برای ســه هزار و ۵۳۱ واحد پروانه 
ساختمانی اخذ شده است، یادآور شد: همچنین 
 پروانه ســاخت ۲۲8 واحــد دیگر نیــز در حال 

صدور است.
محبی با اشاره به اینکه تعداد ۲ هزار و ۴۶۵ واحد 
در مرحله فونداســیون قرار دارند، ابراز کرد: یک 
هزار و ۳۶۶ واحد نیز در مرحله سفت کاری و نازک 

کاری قرار دارند.

وی بیان کرد: از پروژه های شــهر ایلام پروژه ۴0 
واحدی بلوار نماز از 8۵ درصد، ۲۴ واحدی میدان 
دانش و ۴۲ واحدی میدان دانش ۲ از ۷۵ درصد، 
۱0۵ واحدی و ۷0 واحدی میدان گلها یک و ۲ از 
8۵ درصد پیشرفت فیزیکی و پروژه ماهور یک از 
۵0 درصد و پروژه ۱088 واحدی پارک کوثر از ۲0 

درصد پیشرفت فیزیکی برخوردار است.
سهم استان ایلام از طرح ملی نهضت مسکن ۳۲ 
هزار واحد مسکونی در قالب خودمالکی، نهضت 

ملی و بافت های فرسوده است.

برخورداری تمامی روستاهای بالای ۲۰ خانوار فراهان از راه آسفالته

ورود فولاد مباركه به حوزه نوآوری و تكنولوژی های جدید؛ یك اولویت و ضرورت

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان ایلام خبر داد: 

سه هزار و ۷۷۹ واحد طرح ملی نهضت مسكن در ایلام اجرایی شده است
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از مهم ترين چالش هايي كه استارت آپ هاي فعال در حوزه 
فناوري هاي مالي با آن روبه رو هستند و با همه محدوديت ها 
در اين اكوسيســتم، به كارشــان ادامه مي دهند، بحث 
سرمايه گذاري در حوزه استارت آپ هاي فين  تك و توسعه 
آنها در فضاي مالي و بانكداري كشــور است و علاوه بر آن، 
دسترسي اين اســتارت آپ ها به API بانك هاي مختلف 
است. در ادامه به بررسي وضعيت اين چالش ها و راهكارهاي 
عبور از آنها و واكاوي آنچه براي توسعه و پيشبرد اكوسيستم 

استارت آپ هاي فين  تك می پردازيم. 
اطمينان و دسترســي بانك ها به داده هاي مشــتريان در 
واقع امكاني را براي بانك فراهــم مي كند كه مي تواند بازار 
را در اختيار اســتارت آپ هايي بگذارد كه قصد دارد از آنها 
حمايت كند. اين يكي از ارزش هاي خاصي اســت كه شايد 
سرمايه گذاران ديگر در حوزه كسب وكارهاي نو به سادگي 

در اختيار نداشته باشند. 
يكي از مواردي كه معمولا بانك ها در اختيار استارت آپ هاي 
فين تكي مي گذارند و در واقع بدون آن شــايد اصلا مدل 
همكاري بانك ها با فين تك ها بي معني مي شود، API هاي 
سرويس هاي بانكي اســت كه بانك در اختيار استارت آپ 
مي گذارد و استارت آپ، كسب وكارش را مبتني بر آن داده ها 

توسعه مي دهد. 
در اين ميان يك نكتــه مهم درباره بانــك به عنوان يك 
سرمايه گذار اين است كه بانك يك دارايي خيلي ارزشمند 

دارد و آن مشتريانش است. 
بانك هم داده هاي مشــتريانش را در اختيــار دارد و هم 
اطميناني كه مشــتريان به بانك دارند؛ ايــن اطمينان و 
دسترسي به داده هاي مشتريان در واقع امكاني را براي بانك 
فراهم مي كند كه مي تواند بازار را در اختيار استارت آپ هايي 
بگذارد كه قصد دارد از آنها حمايت كند. يعني مي تواند به 
سادگي با اطميناني كه مشتريان دارند، يك استارت آپ را بين 
مشتريان خودش معرفي كند. اين يكي از ارزش هاي خاصي 
است كه شايد سرمايه گذاران ديگر در حوزه كسب وكارهاي 

نو به سادگي در اختيار نداشته باشند. 
مثل همه استارت آپ ها در اســتارتاپ هاي فين تك هم، 

يكسري نيازهاي اوليه مثل سرمايه، تيم فني خوب 
و فضاي كار وجود دارد؛ اما در حوزه استارت آپ هاي 
فين تك، دو موضوع قابل بررســي است؛ اول اينكه 
بانك ها تا الان در يك اكوسيســتم بســته و براي 
خودشان زندگي مي كردند و از سوي ديگر افرادي كه 

الان وارد حوزه فين تك و استارت آپ ها مي شوند، 
همه در دانشگاه هاي مطرح درس خوانده اند و 
خلاق و كارآفرينند. آنهــا با توجه به ايده هايي 
كه دارند يا نيازهايي كه در بــازار مي بينند يا 

حتي جستجو بين ايده هاي خارجي، ايده اي 
به ذهن شان مي رســد و مبتني بر آن يك 

كســب وكار فين تكــي راه اندازي 
مي كننــد. اما اينجــا يك نكته 

خيلي مهم وجود دارد و آن، اين 
اســت كه ممكن است اين ايده 

و كســب وكاري كه مد نظر آنهاســت كه راه اندازي كنند، 
دقيقا متناســب با نيازها و الزامات بازار ايران نباشــد. از 
ســوي ديگر مدل بانكداري اي كه ما در كشور داريم مشابه 
هيچ نقطه ديگري در دنيا نيســت؛ بانكداري ايراني نه به 
صورت كامل مشابه بانكداري اسلامي در ساير كشورهاي 
اسلامي است و نه مشابه بانكداري تجاري در دنيا. به همين 
دليل يكي از نيازهاي مهم فين تك ها و اســتارت آپ هاي 
 اين حوزه اين اســت كه با اكوسيســتم بانكداري ايران 

آشنا شوند. 
موضوع مهم ديگر، بحث API هاي بانكي است. دسترسي 
به API به عنــوان اصلي ترين مشــكل اســتارت آپ 
نام برده می شــود. مشــكلي كه وجود دارد اين است كه 
همه بانك ها كاملا ايــن آمادگي را ندارنــد كه API ها را 
در اختيار اســتارت آپ ها بگذارند. دليل اين مســاله هم 
يــا محدوديت فني و زيرســاختي اســت يا بــه دليل 
 محدوديت هــاي قانوني، دســتورالعمل ها و روال قديمي

 در بانك است.
 اينها مشكلاتي هستند كه كار استارت آپ ها و فين تك ها 
را تا اندازه اي سخت كرده است؛ به ويژه زماني كه بعضي از 
اســتارت آپ ها براي اينكه نتيجه خوبي بگيرند، مخصوصا 
استارت آپ هايي كه مبتني بر لايف استايل يا تحليل رفتار 
مالي كار مي كنند نياز به اين دارند كه دسترسي به API تمام 
بانك ها داشته باشند تا بتوانند رفتار مالي كامل يك كاربر 
را تحليل كنند. اينكه يك يا دو بانك به اين استارت آپ ها 
كمك كنند و API هاي شان را در اختيار آنها بگذارند شايد 
نتواند ارزش آفريني زيادي براي اين استارت آپ ها داشته 
باشد. در واقع ما هنوز در كشورمان اكوسيستمي نداريم كه 
تمام بانك ها در آن ملزم باشند تا API هاي شان را در اختيار 
فين تك ها بگذارند. در ايران چون هنوز قانوني وجود ندارد، 

تا حدودي دسترسي تيم ها به APIمحدود است. 

استارت آپ های فين تكی و عمليات بانكداری باز
اما در بحث بانكداري باز، موضوع خيلي مهمي كه وجود دارد 

اين اســت كه يكسري از نقاط 

تماس )Touch Point(  هاي بانك به جاي اينكه توســط 
خود بانك تامين بشوند، توســط پارتنرهاي بيروني تامين 
شوند. اين پارتنرهاي بيروني در واقع همان استارت آپ هاي 
فين تكي هستند. از ســوي ديگر، دسته بندي مشتري ها 
به شدت متنوع شده و هر روز با طيف جديدي از مشتري ها 
مواجه هستيم كه يكســري نيازهاي جديد دارند. در اين 
شرايط وقتي سراغ طراحي محصول مي رويم و مي خواهيم 
براي آنها محصولي ارائه بدهيــم مي بينيم كه اگر بانك كل 
زمانش را هم بگذارد، نمي تواند براي تمام مشتريان محصول 
مناســبي ارائه بدهد؛ به ويژه در محيط ديجيتال، چون در 
اين محيط سرعت تغيير خيلي بالاتر است و براي اينكه اين 
مشكل برطرف بشــود بانك ترجيح مي دهد به جاي اينكه 
خودش مستقيماً وارد عرصه بشــود، به عنوان زيرساخت 
قرارگرفته و API اش را در اختيار استارت آپ ها قرار دهد تا 
آنها اين نقاط تماس ديجيتال را تامين و توليد كنند. در نهايت 
بانك كه به عنوان زيرساخت عمل كرده سود و كارمزد خود 
را برمي دارد و استارت آپ و فين تك هم در اين بين بيزينس 
خودشان را لانچ كرده اند كه قاعدتا براي شان سود به همراه 

داشته. 
دسترسي به API براي اغلب استارت آپ ها اجتناب ناپذير 
است و بدون آن بخش زيادي از سرويس هاي آنها قابل ارائه 
نيست. درباره ساير اســتارت آپ ها هم بايد گفت، استفاده 
از API به طــور كلي نوعي تســهيل گر و يكپارچه كننده 
سرويس محسوب مي شود. در اقتصاد مبتني بر API، هرچه 
سرويس دهنده ها، خدمات خود را در قالب API منتشر كنند 
نهايتا امكان فراهم آمدن زيرساخت هاي اقتصاد ديجيتال 

بهتر فراهم مي شود. 
API به غير از اينكــه به اســتارت آپ ها كمك مي كند، 
توسعه دهنده بازار براي ســرويس دهنده ها نيز محسوب 

مي شود و توسعه خدمات را براي آنها تسهيل مي كند. 
سرويسي كه تقريبا همه اســتارت آپ ها به آن نياز دارند 
و خيلي لازم اســت، ســرويس »Kyc«براي شناسايي 
مشــتريان و احراز هويت آنهاســت و در حال حاضر بازار 
با فقدان آن مواجه اســت. اين موضــوع، موضوع مورد 
بحث براي همــه استارت آپ هاســت كه اگــر از طريق 
 مراجع مرتبط تامين شود، مشــكلات زيادي را برطرف 

مي كند. 

مهم ترين API هاي مورد نياز استارت آپ ها
اين مورد بستگي به كسب وكار استارت آپ دارد. يك 
استارت آپ ممكن است در زمينه تحليل داده كار 
كند و بنابراين صورت حساب و مانده گيري مورد 
نيازش باشد يا اينكه استارت آپي در حوزه خدمات 
پرداخت )Payment( كار كند كه در اين صورت 
 مهم ترين نيازش انتقــال وجه خواهد

 بود. 
در واقع همه چيز تــا حد زيادي 
به حوزه كســب وكار استارت آپ 

بستگي دارد. 

راه بانكداري باز از استارت آپ هاي فين  تك مي گذرد

ارزآوری  از  توليد
بيش از اندازه، ارز زيادي از كشــور خارج مي شــود. 
استراتژي توليد بايد در راستاي صادرات و ارزآوري 
باشــد و براي حمايت از توليدكننــده داخلي نبايد 
تعلل كرد. امروز اقتصاد ايران در شرايطي قرار دارد 
كه ارزش پول ملي كاهش يافته است و برنامه ريزي 
بايد در جهتي انجام شــود كه ارزش واقعي را هم به 
پول ملي و هم به اقتصاد كشور بازگرداند. برنامه ريزي 
و حمايت جدي از توليد كالاهاي واسطه اي در داخل 
كشــور هم ميزان واردات را كاهش خواهد داد، هم 
ارزش افزوده آن به داخل منتقل مي شود، هم زنجيره 
توليد را تكميل خواهد كرد و هم اشتغال بسيار خوبي 
را ايجاد مي كند. اشتغال اگر امروز به دغدغه تبديل 
شده، نتيجه بي توجهي به توليد داخلي است. پتانسيل 
ايجاد شغل در توليد داخلي فراوان است و اين صنعت 
اگر به شكوفايي و رونق برسد مي تواند نرخ بيكاري را 

كاهش دهد. 
رونق توليد يك برداشت از اســتراتژي توليد است 
كه مي تواند در تمام بخش ها به كمك اقتصاد بيايد. 
استراتژي هاي توليد، شــامل جايگزيني واردات و 
استراتژي توسعه صادرات است و دولت ها براساس 
هر يك از اين اســتراتژي ها برنامه ريزي مي كنند و 
تمام ضوابط و مقررات را بر مبناي آن تدوين و قوانين 
را اصلاح مي كنند. در ايران نيز اين استراتژي را بايد 
پيش گرفت تا با توســعه توليد داخلي و جايگزيني 
صادرات به جاي واردات ارزآوري را تقويت كرد. توسعه 
توليد داخلي همچنين مي تواند موجب رشد اقتصادي 
شــود و تورم را كاهش دهد. افزايش قدرت خريد و 
بازگشت توانايي هاي اقتصادي از ديگر مزاياي توسعه 
توليد داخلي است. بايد سياست صادرات را به جاي 
واردات داشته باشيم تا رشد اقتصادي را تقويت كنيم. 
سياســت هايي مانند اقتصاد مقاومتي و رونق توليد 
به اين معناست كه به جاي واردكننده ، توليدكننده 
باشيم و البته در ابتدا بايد توليد با هدف جايگزيني 
واردات داشته باشيم. از طرفي ديگر با توجه به اينكه 
بخش عمده اي از واردات، واردات كالاهاي واسطه اي 
است، در صورت برنامه ريزي و حمايت جدي از توليد 
كالاهاي واسطه اي در داخل كشور هم ميزان واردات 
كاهش خواهد يافت، هــم ارزش افزوده آن به داخل 
منتقل مي شود، هم زنجيره توليد تكميل خواهد شد 

و اشتغال بسيار خوبي را ايجاد مي كند. 

ادامه سرمقاله مهارت هاي مديريتي

 يكــي از پيش نيازهــاي باهــوش بــودن ايــن اســت
 كه خارج از چارچوب فكر كنيد.

 انســان هاي باذكاوت ممكن است افكاري داشته 
باشند كه از نظر ديگران قابل درك نباشد؛ اما اين 
افراد هميشه اين سوال را ته ذهن خود دارند كه: 
»چه مي شد اگر اين كار را به روشي ديگر انجام 

مي دادم؟« 
ذهن انســان محدوديتي ندارد و به همين 

 دليل فكر قادر اســت به هر جايي پرواز كند؛ 
امــا قيــد و بندهايــي را خودمــان گرداگرد 

 ذهن قــرار داده و اصطلاحا در داخــل يك جعبه 
محدودش مي كنيم. مثلا در موقعيت كاري مي گوييم: 

 »بهترين شــيوه ارائه محصــول يا خدمت همين اســت

كه تاكنون اتفاق افتاده« و خود را در چارچوبي قرار مي دهيم 
 كه قدرت فكر كردن، جرقه ذهنــي و پيدايش ايده در
  زمينه بهبود شــرايط از ما ســلب مي شــود و
 عمــلا نمي توانيم بــراي نيازهاي آشــكار 
 يا پنهان مشــتري راهكار مناسب تري ارائه

 كنيم.
 دقت كنيــد. اگــر خــارج از محدوديت هاي 
 خودســاخته نباشــيد؛ در بهتريــن شــرايط،
  همــان كاري را مي كنيــد كــه ديگــران انجام
 داده اند. شــما به عنوان مدير يا رئيس يك شــركت 
بايد بتوانيد علاوه بر اينكــه خودتان خارج از چارچوب فكر 
و ايده پردازی می كنيد، كارمندان تان را نيز تشويق كنيد همين 

كار را بكنند. 

خارج  از   چارچوب   فکر  کنید
پيگيري خسارات وارده به استارت آپ ها از محل 

خلأهاي قانوني
استارت آپ ها يا كســب وكارهاي نوپاي مبتني بر فناوري اطلاعات داراي 
ظرفيت هاي مناســبي براي تحول در اقتصاد جامعه از جمله اشــتغال و 
درآمدزايي هســتند؛ اما موفقيت را در گرو همراهــي دولت براي هموار 
شدن مسير فعاليت آنان مي دانند. تصويب قوانين حمايتي، رفع قوانين و 
مقررات دســت وپاگير درباره مجوز فعاليت شركت استارت آپي و معافيت 
ماليات و بيمه از جمله خواســته هاي شركت هاي اســتارت آپي از دولت 
 است. يكي از مشــكلات مهم بيمه و بعد از آن هم ماليات از اهميت بالايي 

برخوردار است. 
كارشناســان اين حوزه هم اعتقاد دارند كه معافيت مالياتي و بيمه اي در 
دو سال اول شروع فعاليت اســتارت آپ ها، مي تواند در راستاي حمايت از 
كسب وكارهاي نوپا تلقي شده و بخشي از راه را براي آنان هموار كند. هرچند 
برخي از دستگاه ها در جهت حمايت از استارت آپ ها اقدامات خوبي را انجام 
داده اند؛ اما اين رويكرد بايد به بدنه دولت تســري پيدا كند تا شاهد ايجاد 
بسترهاي مناسب براي فعاليت كسب وكارهاي نوپا در كشور باشيم. اغلب 

نيروهاي استارت آپ ها جوان هستند. 
هرچنــد نيروهاي جــوان اقدامــات خوبــي را بــراي رفــع نيازهاي 
جامعــه بــه عمــل آورده انــد؛ امــا برخــي از مســئولان جســارت 
 اســتفاده از آنــان را ندارنــد و فقــط در شــعار ايــن موضــوع 

را بيان مي كنند. 

شركت هاي استارت آپي نيازمند قانون خاص هستند 
شركت هاي اســتارت آپي در زمان تاســيس يا فعاليت و نحوه پرداخت 
بيمه نيازمند قوانين خاص هستند؛ اغلب كشــورهاي دنيا آنها را در اين 
موارد استثنا و قوانين خاص براي آنها تنظيم كرده اند و ما در ايران به اين 
چيزي ها فكر نكرديم. به همين دليل، استارت آپ در مقابل شركت بالغ قرار 
گرفته و چالش هايي براي اين شركت ها پيش مي آيد، به طور مثال تاكسي 
اينترنتي با شركت تاكسيراني به مشكل مي خورد، چراكه ما قوانين لازم را 
طراحي نكرديم. استارت آپ ها نمي توانند خود را با قوانين شركت هاي بالغ 
تطبيق دهند و در اين صورت يا بايد شكست بخورند يا ادامه فعاليت آنها به 
كندي انجام خواهد شد و در نتيجه مشكلاتي در محيط كسب وكار براي 
آنها به وجود مي آيد. اغلب استارت آپ ها نيروهاي جوان هستند و معمولا 
تجربه هاي اول كارآفريني آنان است و به دليل همين انتظارات بيش از حد 
از ايده هاي اوليه خود دارند كه اين هم از ديگر مشكلات آنان است. آنان با 
نخستين شكست دچار سرخوردگي مي شوند، در صورتي كه ماهيت كار 

استارت آپي همراه با شكست است.
 اغلب استارت آپ هاي موفق شكســت هايي را تحربه كرده اند و ايده هاي 
بعدي آنها موفقيت آميز بوده است. به همين دليل بايد به اين نيروها آموزش 
دهيم كه شكست آخر راه نيســت، بلكه مي توانند مهارت هاي جديدي را 
براي آنان به همراه آورد تا اين افراد صاحب مهارت هاي جديد براي رشــد 
شوند. تيم سازي موضوع مهم استارت آپ هاست كه بايد به آن توجه جدي 

داشته باشند.
 موضوع تامين منابع مالي و تعامل آنها با سرمايه گذاران از ديگر موضوعات 
مهم در اين حوزه است. در كنار كمبود قوانين، جسارت مديران هم يكي 
ديگر از مواردي است كه ضعف آن سبب مشكل براي استارت آپ ها مي شود. 
قوانين مناسب و جسارت مديران مكمل يكديگر هستند. ما بايد قوانيني 
داشته باشيم كه جسارت را در مديران ما تقويت كند، وقتي قوانين سفت 
و سختي داريم كه دست مديران را بسته و حداقل ريسك پذيري مي كند، 

وضعيت به همين منوال مي شود. 

حمايت سازمان نظام صنفي رايانه اي از استارت آپ ها در مقابل 
خلأهای مقرراتی

در راستای حمايت از اســتارت آپ ها و كسب و كارهای نوپا، سازمان نظام 
صنفي رايانه اي از كسب وكارهاي اينترنتي و استارت آپ ها دعوت كرده تا 
مستندات مربوط به خسارات هاي وارده از محل سيم كارت ها يا حساب هاي 
بانكي فاقد هويت واقعي، يا اجبار به پذيرش توافق هاي غيرواقعي از طرف 
سازمان امور مالياتي كشور را جهت احقاق حقوق خود براي اين سازمان 
ارسال كنند. به گزارش ايسنا، ســازمان نظام صنفي رايانه اي با همكاري 
معاونت فضاي مجازي دادستاني كل كشور در نظر دارد تا از كسب و كارهاي 
فضاي مجازي كشور در مقابل خلأهاي موجود در قوانين و مقررات مرتبط 
با احراز هويت و همچنين عدم اجراي مناسب برخي قوانين جرايم رايانه اي 
حمايت كند. در اين راستا از كسب و كارهاي اين حوزه دعوت كرده است 
مستندات رسمي چالش هاي قانوني اخيري كه با آن مواجه شده اند را براي 
اين سازمان ارسال كنند. موارد دريافتي تجميع می شود و براي شناسايي، 

پيگيري و رفع به دادستاني كل كشور ارجاع داده خواهند شد. 

خلأهاي موجود، كسب وكارها را با مشكل مواجه كرد
در حال حاضر نقشه راهي براي استقرار يك سيستم يكپارچه احراز هويت 
حاكميتي وجود نداشته و مشاهده مي شود كه برخي نهادهاي حاكميتي، 
دولتي و نظارتي به دنبال آن هستند تا با استفاده از خلأهاي قانوني موجود، 
اين وظيفه را بر عهده كسب  و كارها قرار دهند؛ در حالي كه هنوز ابزاري براي 
اين كار در اختيار آنها قرار داده نشده است. در نتيجه همين اتفاق، مشاهده 
شده است كه برخي از مشتريان كسب وكارهاي اينترنتي به سيم كارت ها 
يا حساب هاي بانكي بدون هويت يا شــماره كارت هاي بانكي سرقت شده 
دسترسي داشته و با دريافت خدمات از كســب وكارها، آنها را با مشكلات 

جدي مواجه كرده اند. 
در بسياري از مواقع كسب وكار تعهدات قانوني خود را در قبال اين شرايط 
به درســتي انجام داده و هويت مشــتري خود را از طريق اعتبارســنجي 
سيم كارت يا شماره حســاب بانكي احراز مي كند، با اين وجود تعهداتي 
فراقانوني از وي درخواست شده و به دليل عدم امكان انجام، دچار مشكلات 

قضايي و قانوني مي شود. 

مشكلات مالياتي كسب وكارها پيگيري مي شود
همچنين گزارش هاي دريافتي ســازمان حاكي از آن اســت كه برخي از 
كســب وكارهاي فعال در فضاي مجازي با مشكلاتي از سوي سازمان امور 
مالياتي كشور روبه رو هستند. در اين موارد، اظهارنامه مالياتي كسب وكار 
پذيرفته نشده و ملزم به پذيرش توافقي غيرعادلانه مي شود. اين موضوع نيز 
يكي ديگر از محورهاي مورد نظر سازمان نظام صنفي رايانه اي براي حل با 
كمك دادستاني كل كشور است. بر همين اساس، از تمام كسب  و كارهاي 
اينترنتي كه با يكي از اين موارد يا ساير موارد مشابه روبه رو بوده اند، دعوت 
ecom@ مي شود تا شرح مورد خود را به همراه مستندات رسمي به ايميل

tehrannsr. org ارسال كنند تا سازمان نظام صنفي رايانه اي اقدامات 
 لازم را در اين خصــوص انجام داده و براي حل هميشــگي اين معضلات 

اقدام كند. 
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